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 نتایج یک پژوهش نشان می دهد در اقتصاد ایران 
افزایش نرخ سود بانکی در اقتصاد کشور منجر به 
کاهش تولید، سرمایه گذاری و کاهش اشتغال شده 

است.
به گزارش ایسنا، اغلب کشورهای جهان در دهه ۵۰ 
و ۶۰ میلادی تحت تاثیر نظریات اقتصاددانان طرفدار 
سرکوب مالی قرار داشتند. مشخصه سرکوب مالی 
مقرراتی است که سبب انحراف قیمت در بازارهای 
مالی می شود این مقررات شامل تعیین سقف نرخ بهره 
اسمی سپرده ها، سقف نرخ بهره وام ها، ذخایر قانونی 
بالا برای بانک های تجاری و تخصیص دستور اعتبارات 

است.
مالی  آزادسازی  طرفدار  اقتصاددانان  دیدگاه  از 
مالی  به کوچک شدن بخش  مالی منجر  سرکوب 
نسبت به بخش واقعی اقتصاد و کاهش رشد اقتصاد 
می شود. »مکیون« و »شاو« اولین اقتصاددانانی بودند 
که با نظریات موجود در خصوص رابطه معکوس بین 
نرخ بهره و سرمایه گذاری مخالفت کردند. آن ها اعتقاد 
داشتند افزایش نرخ بهره منجر به افزایش منابع مالی 
افزایش  را  گذاری  نهایت سرمایه  در  و  بانکی شده 

می دهد.
برای خروج از وضعیت سرکوب مالی برای کشورهای 
در حالی توسعه،   افزایش نرخ بهره به سمت نرخ های 
واقعی تعادلی و کاهش تورم است که سبب افزایش 
پس انداز و سرمایه گذاری و در نهایت رشد اقتصادی 
می شود. در اقتصاد ایران در طول چند دهه گذشته 
سیستم مالی دچار محدویت های زیادی شده است که 
مهمترین آن ها تعیین نرخ سود به صورت دستوری هم 

برای سپرده ها و هم برای تسهیلات بانکی است.
که  می دهد  نشان  ایران  بانکداری  تاریخ  مطالعه 
نرخ های سود بانکی چه پیش از انقلاب و چه پس از 
آن به وسیله بانک مرکزی و به صورت دستوری تعیین 
شده و باعث شده است در هیچ زمانی نرخ های بانکی 
ایران، نرخ های تعادلی بازار نباشد و همیشه بر اساس 

مصالح مقطعی تصمیم گیری شود.
اینکه آیا افزایش نرخ سود بانکی می تواند باعث رشد 
اقتصاد شود، سوال محوری است که برای پاسخ به 
آن هادی غفاری، مسعود سعادت مهر، علی سوری، 

محمدرضا رنجبر فلاح در یک طرح پژوهشی تحت 
عنوان بررسی تاثیر افزایش نرخ سود بانکی بر متغیرهای 

کلان اقتصادی سعی کرده اند به آن پاسخ دهند.
در بخش نظری پژوهش آن ها آمده است با توجه به 
تحولات بازارهای بانکی،   مفهوم توسعه مالی، پس از 
دهه هفتاد مورد توجه اقتصاددانان قرار گرفت. در این 
زمینه دو نظریه مطرح است ابتدا مخالفت با اهمیت 
بخش مالی در رشد اقتصادی که از جمله اقتصاددانان 
متبوع این نظریه میلر و لوکاس هستند. نظریه دوم نیز 
به تاثیر بازارهای مالی بر رشد اقتصادی تاکید می کنند.

اقتصاددانان طرفدار این نظریه به دودسته تقسیم 
می شوند. دسته اول کینزی ها که معتقد به دخالت 
دولت در بازارهای مالی و تعیین سقف های نرخ بهره 
هستند. آن ها چون سرمایه گذاری را تابعی معکوس از 
نرخ بهره و پس انداز را تابعی مستقیم از درآمد ملی 
می دانند و طبق نظریه کینز به وجود رجحان نقدینگی 
بالا معتقد هستند،   سیاست سرکوب مالی و تعیین 

سقف نرخ بهره را توسط دولت را برای افزایش نرخ 
رشد اقتصادی تجویز می کند. به دنبال مکتب کینزی، 
 نئوساختارگرایان به وجود امدند که به دفاع از نظریات 
کینز در خصوص کنترل نرخ بهره توسط دولت در 
مقابل انتقادات نئوکلاسیک ها پرداختند. همچنین 
کلاسیک  نئو  و  کلاسیک  اقتصاددانان  دوم  دسته 
هستند که بر سیاست های آزادسازی در بازارهای مالی 

در آزادسازی نرخ بهره تاکید دارند.
در زیرمجموعه نئو کلاسیک ها دیدگاه مکینون-شاو 
که بر آزادسازی نرخ بهره تاکید می کند قرار دارد. این 
نظر عقیده دارد پایین بودن و منفی بودن نرخ بهره 
واقعی که به خاطر پایین بودن نرخ بهره اسمی و 
بالارفتن نرخ تورم رخ می دهد مانع تشکیل پس انداز 
می شود و آثار منفی انباشت سرمایه و درآمد می گذارد. 
بنابراین آزادسازی مالی در کشورهای در حال توسعه 
باعث افزایش پس انداز شده نرخ رشد را افزایش و 

وابستگی به سرمایه گذاری خارجی را کاهش می دهد.

نئو ساختار گرایانی مانند ادوارد بافی،  اگیرا کوهساکا و 
غیره در اوایل دهه ۱۹۸۰ این مکتب را مورد حمله قرار 
دادند. مهمترین مشخصه مدل های نئوساختارگرایان 
بازارهای  توسعه  حالی  در  اقتصادهای  تحلیل  در 
غیرمتشکل است. از آنجا که ذخایر قانونی به عنوان 
نشت در فرآیند واسطه گری مالی بانک های تجاری 
از  غیرمتشکل  وبازارهای  شوند  می  گرفته  نظر  در 
بنابراین  هستند.  مستثنا  قانونی  ذخیره  پرداخت 
نئوساختارگراها ادعا دارند که بانک ها نمی توانند به 
کارآمدی بازارهای غیررسمی عمل کنند. آن ها فرض 
می کنند که منابع مالی به طور آزاد بین سیستم بانکی 
بازارهای غیرمتشکل در جریان است و در مدل  و 
هایشان پس اندازکنندگان و سرمایه گذاران تا حدودی 
می توانند از منابع لازم موجود در هر دو بازار استفاده 
کنند. از این جهت نرخ بهره موثر در تصمیم گیری برای 
نگه داری پول نقد، پس انداز و سرمایه گذاری،  نرخ 
بهره بازار غیرمتشکل است. نرخ بهره بازار غیر متشکل 

باعث افزایش هزینه سرمایه در گردش می شود و از 
این طریق سطح قیمت ها را افزایش می دهد. علاوه بر 
این افزایش نرخ بهره بازار غیرمتشکل از طریق کاهش 

سرمایه گذاری موجب کاهش تولید می شود.
در این تحقیق که براساس اطلاعات سالانه بانک 
انجام شده  تا ۱۳۸۹  مرکزی طی سال های ۱۳۵۷ 
است، یک الگوی تعادل عمومی برای اقتصاد ایران 
عناصر  الگو  این  طراحی  در  و  است  شده  طراحی 
اقتصادی کینزی مانند چسبندگی های اسمی و رقابت 
انحصاری لحاظ شده است. در این الگو بخش های 
خانوار،   بنگاه،   بانک های تجاری،   دولت و بانک مرکزی 
در نظر گرفته شده است و در نهایت داده ها نشان 
داد شوک افزایش نرخ سود سپرده های بانکی باعث 
کاهش سپرده های بانکی و به تبع آن تسهیلات بانکی 
و سرمایه گذاری می شود به طوری که اشتغال و تولید را 

در اقتصاد ایران کاهش می دهد.
نشان  پژوهش  این  داده های  جزئیات  همچنین 
می دهد شوک افزایش نرخ سود سپرده های بانکی، 
ولی  کاهش  می دهد،  را  بانکی  سپرده های  مقدار 
برمی گردد.  خود  طبیعی  حالت  به  مدتی  از  پس 
همچنین شوک افزایش نرخ سود سپرده های بانکی 
بانکی  تسهیلات  محل  از  که  سرمایه گذاری  مقدار 
این کاهش در  را کاهش می دهد.  تامین می شود 
سرمایه گذاری به دلیل بالا رفتن هزینه اجاره سرمایه 

بر اثر افزایش نرخ سود بانکی است.
با کاهش اثر این شوک و افزایش مقدار تسهیلات 
به  ولی  یافته  افزایش  سرمایه گذاری  مقدار  بانکی 
مرور زمان سرمایه گذاری به حالت باثباتی می رسد. 
همچنین در اثر شوک افزایش نرخ سود سپرده های 
بانکی، تولید بدون نفت از مقدار باثبات کاهش می یابد. 
علت این کاهش را می توان افزایش هزینه های تولید و 

کاهش سرمایه گذاری نسبت داد.
البته با کاهش اثر این شوک تولید ناخالص داخلی 
نیز به مقدار با ثباتی برمی گردد. بخشی از نتایج این 
تحقیق نشان دهنده این است که با افزایش نرخ سود 
سپرده های بانکی و به تبع آن افزایش هزینه تولید، 
سرمایه گذاری و تولید کاهش یافته و در نتیجه اشتغال 

نیز کاهش می یابد.

نتایج یک پژوهش نشان می دهد

افزایش نرخ سود بانکی و تاثیر آن بر تولید، سرمایه گذاری و اشتغال

یک مقام مسئول مطرح کرد:

سهام عدالت فعلا ارزش خریدوفروش ندارد
مشاور رئیس کل سازمان خصوصی سازی با بیان اینکه برگه های سهام عدالت فعلا 
ارزش خرید و فروش ندارد، گفت: در حال حاضر دادوستد سهام عدالت ممنوع و غیرقانونی 

است. 
سیدجعفر سبحانی گفت: برگه سهامی که در دست مردم است برگه ثبت نام سهام 

عدالت بوده و مشخص می کند این افراد مشمول و دارنده سهام عدالت هستند.
وی اظهارداشت: دوره مالی طرح سهام عدالت یک دوره ۱۰ ساله است و پایان دوره مالی 
سال ۹۴ شرکت های سهام عدالت به پایان رسیده و مجامع این شرکت ها نیز دو هفته 

پیش برگزار شده است.
مشاور رئیس کل سازمان خصوصی سازی گفت: دو دهک پائین درآمدی جامعه شامل 
مددجویان کمیته امداد و سازمان بهزیستی و روستائیان فاقد شغل از ۵۰ درصد تخفیف در 
سهام عدالت برخوردار هستند و ۴ دهک بعدی تخفیفی ندارند و به میزان سودی که در 
پایان دوره ۱۰ ساله به حساب خزانه واریز شود به همان میزان صاحب سهم خواهند شد.

وی با اشاره به اینکه تا به امروز ۱۸ هزار میلیارد تومان سود سهام عدالت به خزانه واریز 
شده است، افزود: طبق قانون پس از برگزاری مجامع، شرکت های مشمول سهام عدالت ۸ 

ماه فرصت دارند سود سهام خود از جمله سهام عدالت را توزیع کنند.
سبحانی با بیان اینکه تا پایان سال ۹۵ سود سهام از شرکت های مشمول سهام عدالت 
دریافت و به حساب خزانه واریز خواهد شد، افزود: تا پایان سال ۹۵ صورتحساب وضعیت 
کلی برای ۴۹ میلیون و ۱۰۰ هزار سهامدار عدالت مشخص و اعلام می شود که ارزش 
سهام آنان تا پایان امسال چقدر است و چه میزان از سهم سهامداران طی این ۱۰ سال تادیه 
و پرداخت شده است. مشاور رئیس کل سازمان خصوصی سازی درباره لایحه آزادسازی 
سهام عدالت افزود: این لایحه در هیئت دولت تصویب شده و منتظر امضای رئیس جمهور 
برای ارائه به مجلس و تصویب به وسیله نمایندگان است تا مبنای آزادسازی سهام عدالت 
قرار گیرد و همچنین بخشی از ابهامات و موانع موجود را برطرف کند. وی با بیان اینکه 
برگه های سهام عدالت فعلا ارزش خرید و فروش شدن ندارد و دادوستد سهام عدالت در 
حال حاضر ممنوع و غیرقانونی است، گفت : تلاش می شود تا پایان سالجاری مشمولان 
سهام عدالت از میزان ارزش سهام خود اطلاع پیدا کنند. سبحانی درباره جامانده ها از سهام 
عدالت نیز تصریح کرد: بر اساس قانون ۱۸ گروه شغلی سهام عدالت گرفته اند که کارگران 

فصلی ساختمانی و کارمندان بخشی از گروه هستند.

مردم ایران چقدر پول نقد دارند؟ 
 بررسی ها نشان می دهد حجم اسکناس و مسکوک در دست اشخاص در پایان سال 
گذشته به ۳۷ هزار و 2۰۰ میلیارد تومان رسید ، . آمارهای بانک مرکزی در خصوص میزان 

اسکناس و مسکوک در دست افراد دلالت بر این آمار دارد . 
 پول نقد این روزها با فراگیر شدن ابزارهایی مانند کارت های اعتباری، کاربرد پیشین 
خود را در داد و ستدها و معاملات از دست داده اند. در حال حاضر بسیاری از پرداخت 
های خرد مردم و خریدهای روزانه نیز با استفاده از کارت های اعتباری صورت می گیرد . 
با این حال ابزاری مانند پول نقد نیز در محاسبات عمومی اهمیت قابل توجهی را داراست .

بررسی ها نشان می دهد پول نقد کارایی خود را برای پرداخت ها در ایران از دست داده 
است چرا که با توجه به سطح عمومی قیمت ها ، درشت ترین اسکناس ایران که ۱۰ هزار 
تومانی است برای پرداخت خریدهای متوسط جامعه ایرانی مانند پوشاک و کفش و ... 
چندان مناسب نیست . در بسیاری از کشورهای اروپایی و پیشرفته نیز که ابزارهای پرداخت 
الکترونیک گسترش فروانی یافته اند اما ارزش اسکناس های متداول در مقایسه با ایران 
بیشتر است . چک پول ها را می توان ابزاری دانست که در سال های اخیر با هدف جبران 
نقص اسکناس های موجود در بازار ایران به کمک آمده اند . با این حال آمار سرانه اسکناس 
و مسکوک بدون محاسبه چک پول ها از سوی بانک مرکزی برآورد شده است .  در پایان 
سال ۱۳۹۳ حجم اسکناس و مسکوک در دست اشخاص ۳۵ هزار و ۱۷۰ میلیارد تومان 
بود که این رقم با افزایشی ۵.۸ درصدی به حدود ۳۷ هزار و 2۰۰ میلیارد تومان افزایش 
یافته است .   در سال های فعالیت دولت یازدهم ، روند رشد اسکناس و مسکوک در دست 
اشخاص رشدی بسیار کمتر از مدت مشابه سال های قبل را تجربه کرده است . در حقیقت 
می توان چنین برآورد کرد که رشد دو رقمی حجم اسکناس و مسکوک در دست افراد در 

این سه سال به کمتر از ۶ درصد محدود شده است . 

سفیر روسیه در ایران  خبرداد:

افزایش بیش از ۷۰ درصدی 
تجارت ایران و روسیه

شبکه خبری آر تی به نقل از سفیر روسیه در ایران نوشت: با برداشته شدن تحریمهای 
بین المللی گردش تجاری میان مسکو و تهران بر مبنای سال به سال ۷۰.۹ درصد رشد 

کرده است.
به گزارش ایسنا، لووان جاگاریان گفت: از زمانی که تحریمهای بین المللی علیه ایران 

برداشته شده اند، علاقه شرکتهای روسی به فعالیت در این کشور افزایش یافته است.
وی اظهار کرد: شرکتهای روسی روابط تجاری قبلی با ایران را ازسرگرفتند و شرکتهای 
جدید هم آماده هستند وارد این بازار شوند. گسترش بیشتر تجارت یکی از اولویتهای اصلی 
همکاری دو جانبه با ایران است. سفیر روسیه در ایران خاطرنشان کرد در پنج ماه نخست 
سال 2۰۱۶ گردش تجاری میان روسیه و ایران ۷۰.۹ درصد نسبت به مدت مشابه سال 
2۰۱۵ افزایش پیدا کرده و به ۸۵۶ میلیون دلار بالغ شده است. به گفته جاگاریان، صادرات 
روسیه به ایران به میزان ۹۱.۵ درصد افزایش یافت و به ۶۹۷ میلیون دلار رسید. واردات 
روسیه از ایران هم ۱۶ درصد افزایش یافته و به ۱۵۸ میلیون دلار بالغ شد. افزایش تجارت 
با تهران با صادرات ماشین آلات و تسلیحات حاصل شد. جاگاریان همچنین انتظار دارد 
شمار بالایی از گردشگران ایرانی امسال به روسیه سفر کنند. وی در این باره گفت: سال 
گذشته حدود ۳۵ هزار روادید برای شهروندان ایرانی صادر شد و برای نخستین بار ایران 
در میان 2۰ کشوری بود که بیشترین شمار گردشگر را در روسیه داشتند از این رو انتظار 
می رود رکورد سفر گردشگران ایرانی به روسیه امسال شکسته شود. در مقابل گردشگران 
روسی معدودی به ایران سفر می کنند که سفیر روسیه در تهران امیدوار است این روند 

تغییر پیدا کند.

  بانک مهر اقتصاد در سه سال گذشته تعداد ۸۹ هزار و 
۹۶۷ فقره وام قرض الحسنه و تسهیلات عقود اسلامی به 
ارزش ۴۶ هزار میلیارد ریال به طرح های اقتصاد مقاومتی 

پرداخت کرده است.
به گزارش اداره کل روابط عمومی بانک مهر اقتصاد، سید 
ضیاء ایمانی مدیر عامل بانک  در این خصوص گفت: این 
بانک در راستای سیاست های نظام و در چارچوب اجرایی 
شدن فرآیند اقتصاد مقاومتی از ابتدای سال ۹2 تا کنون 
با اعطای ۹۰ هزار فقره وام قرض الحسنه و تسهیلات در 
قالب عقود اسلامی به ارزش ۴۶ هزار میلیارد ریال, اعتبار 
به بخش های مختلف تولیدی و اقتصادی از جمله صنایع 
کوچک و تبدیلی پرداخت کرده و در ایجاد و تثبیت ۱۸۰ 
هزار شغل، نقش بسیار ارزشمندی ایفا نمود و تلاش شده 
تا در سال جدید با تمام امکانات در جهت تحقق فرامین 
مقام معظم رهبری در خصوص اجرایی شدن فرایند اقتصاد 
مقاومتی گام های موثری برداریم.   وی با اشاره به اقدامات 
این بانک برای حمایت از طرح های اقتصاد مقاومتی، افزود: 
بانک مهر اقتصاد در سه سال گذشته تعداد ۸۹ هزار و ۹۶۷ 
فقره وام قرض الحسنه و تسهیلات عقود اسلامی به ارزش 
۴۶ هزار میلیارد ریال به طرح های اقتصاد مقاومتی پرداخت 
کرده است. مدیر عامل بانک مهر اقتصاد، پرورش مرغ بومی، 
ماکیان،  زنبور عسل، شتر مرغ،  قارچ،  ورمی کمپوست، 
آبزیان، محصولات گلخانه ای، زعفران، کارگاه های صنایع 
دستی، داربستی نمودن باغات، دام سبک، دام سنگین، 
صنایع تبدیلی، کاشت گیاهان دارویی و تولید علوفه های 
هیدروپونیک را از عرصه های طرح های اقتصاد مقاومتی 
عنوان کرد و گفت: متقاضیان برای فعالیت در این عرصه ها 

می توانند با معرفی بسیج سازندگی از حداقل۷۰ تا حداکثر 
۳۰۰ میلیون ریال تسهیلات بانک مهر اقتصاد استفاده کنند.

 ایمانی با اشاره به اهمیت پیاده سازی محورهای 2۴ 
گانه اقتصاد مقاومتی، ابراز داشت: حرکت در مسیر اهداف 
و سیاست های اقتصاد مقاومتی تنها راه برون رفت کشور 
از مشکلات فعلی اقتصاد می باشد لذا بانک مهر اقتصاد در 
سالی که از سوی رهبر معظم انقلاب تحت عنوان "اقتصاد 
مقاومتی، اقدام و عمل" نامگذاری شده بیش از پیش تلاش 
دارد تا به سهم خود در تحقق این مهم سهیم باشد. وی 

اظهار کرد: اجرایی شدن اهداف اقتصاد مقاومتی راه نجات 
اقتصاد می باشد و شبکه بانکی کشور با در اختیار داشتن 
ابزارهای پولی و مالی نقش بسیار مهمی در تحقق منویات 
مقام معظم رهبری در خصوص اقتصاد مقاومتی بر عهده 

دارند.
ایمانی خاطر نشان کرد: رویکرد بانک مهر اقتصاد تقویت 
اقتصاد ملی و کمک به تحقق اقتصاد مقاومتی است و این 
بانک با به کارگیری تمام  ظرفیت های خود تلاش خواهد 

کرد نقش موثری در اقتصاد کشور ایفا نماید.

مدیر عامل بانک مهر اقتصاد خبر داد:

ایجاد 18۰ هزار شغل با تسهیلات اقتصاد مقاومتی بانک مهر اقتصاد

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,908,000یک مثقال طلا

1,133,000یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

11,090,000سکه بهار آزاد ی

11,100,000سکه امامی

5,590,000نیم سکه

2,900,000ربع  سکه

1,830,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 36,800,000 206 تیپ 5

EF7 43,000,000  دنا با موتور 

GLX 405 28,600,000 پژو 

SLX 405 30,600,000 پژو 

ELX 39,700,000 پژو پارس 

 35,300,000 پژو پارس سال

E2 90 38,000,000 تند ر 

LX 33,000,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 30,100,000 سمند LX سال

EF7 29,900,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 z 52,000,000 زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,600,000 سایپا 111

SE 132 20,200,000 سایپا 

SE 141 18,500,000 سایپا 

 20,100,000 سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM 40,500,000 

 MVM 46,000,000 550 دنده ای

X33 62,000,000 تیگو 
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خوردبین: 

اگر رضاییان پرسپولیس را دوست داشت
 باید با شرایط کنار می آمد

 سرپرست تیم فوتبال پرسپولیس اظهار کرد رامین رضاییان اگر پرسپولیس را دوست 
داشت باید با تمام شرایط این باشگاه کنار می آمد.

محمود خوردبین درباره پیروزی پرسپولیس مقابل صبا اظهار کرد: بازی بسیار خوبی را 
مخصوصا در نیمه نخست به نمایش گذاشتیم ولی در نیمه دوم کمی شرایط خوب تیم 
افت کرد که آن هم به دلایل خاصی بود. به طور مثال تعویض های برانکو ایوانکوویچ کمی 
باعث تضعیف تیم شد و البته به خاطر گلی که در نیمه نخست زده بودیم بازیکنان هم می 
خواستند تدافعی بازی کنند تا گل زده را حفظ کنیم.او درباره فرصت های گلزنی که مهدی 
طارمی آنها را از دست داد نیز توضیح داد: شما خودتان شاهد هستید که او چقدر در تمرینات 
به صورت اختصاصی شوت زنی کار می کند. کسی که فرصت های گلزنی را از دست داده است 
آقای گل فصل قبل بود. مطمئنا در آینده وضعیت تیم بهتر هم می شود.خوردبین درباره 
دیدار پرسپولیس مقابل تیم فوتبال تراکتورسازی تبریز هم عنوان کرد: هنوز مشخص نیست 
این بازی در کجا قرار است برگزار شود. به خاطر اینکه تراکتورسازی زمین مناسبی در اختیار 
ندارد. باید ببینیم که در آینده چه اتفاقی رخ می دهد.سرپرست تیم فوتبال پرسپولیس در 
ادامه اضافه  کرد: البته در هفته  های  آینده باید با چند تیم قدرتمند بازی کنیم. با توجه به 
این که ما پرسپولیس هستیم، مطمئنا توانایی شکست دادن این تیم ها را داریم.  وی در پاسخ 
به این سوال که شما موافق تعطیلات لیگ هستید یا خیر هم توضیح داد: مخالف تعطیلات 
لیگ هستیم. این تعطیلات باعث می شود نتوانیم تمرینات خودمان را منظم ادامه بدهیم. به  
هر حال چند بازیکن ما در اردوی تیم  ملی هستند. البته کاری نمی شود کرد زیرا تیم  ملی 
در اولویت قرار دارد. سرپرست تیم فوتبال پرسپولیس در پاسخ به این پرسش که آیا بازیکن 
دیگری از پرسپولیس باید به تیم  ملی دعوت می شد یا خیر هم این گونه پاسخ داد: به نظرم 
محسن مسلمان و  فرشاد احمدزاده می توانستند به تیم  ملی دعوت شوند. او در پایان سخنان 
خود درباره رامین رضاییان هم خاطر نشان کرد: در جریان ریز مذاکرات رضاییان با باشگاه 
نیستم ولی می دانم که این بازیکن پیش از این از پرسپولیس رفته بود. اگر واقعا پرسپولیسی 
بود و همان طور که می گفت دوست داشت به پرسپولیس بازگردد، باید با همه شرایط تیم و 
باشگاه کنار می آمد. آقای طاهری هم متوجه این موضوع شدند که او دوست نداشته است به 

پرسپولیس بیاید و به همین خاطر با حضور رضاییان در پرسپولیس مخالفت کرد.

هاشمی نسب:

منصوریان به یک دستیار قوی نیازدارد
مدافع پیشین استقلال با بیان اینکه تعطیلات 2۳ روزه لیگ می تواند برای استقلال مثبت 
باشد، گفت: به نظرم منصوریان به یک آنالیزور قوی نیاز دارد تا بتواند نقاط ضعف و قوت 

حریفانش را شناسایی کند.
مهدی هاشمی نسب با مثبت ارزیابی کردن تعطیلات لیگ برای بیشتر تیم ها، گفت: به 
اعتقاد من این تعطیلی فرصت خوبی خواهد بود برای اکثر تیم های لیگ برتری تا بتوانند 
نقاط ضعف خود را با تمرینات اصولی و منظم برطرف کنند. استقلال، نفت تهران، صبای 
قم و سایر تیم ها این تعطیلی برایشان بسیار مثبت است . کادر فنی این تیم ها می توانند 
بازیکنانشان را از لحاظ تاکتیکی و روحی تقویت کرده و برای شروع لیگ به آمادگی کامل 
برسند.مدافع پیشین استقلال در خصوص وضعیت آبی پوشان گفت: استقلال در ۴ هفته اول 
عملکرد خوبی نداشته و دیدیم که حتی علیرضا منصوریان در کنفرانس پس از بازی مقابل 
پیکان گفت که بعد از تعطیلات استقلال با صلابت را خواهید دید. حتما منصوریان برنامه 
های خوبی برای تیمش دارد و با توجه به نفراتی که در اختیار دارد این چنین قاطعانه از 
بازگشت استقلال باصلابت صحبت می کند.وی ادامه داد: به نظر من استقلال به یک مشاور 
قوی نیاز دارد تا بتواند در مواقع بحرانی منصوریان را کمک کرده و با نکات فنی که به سرمربی 
می گوید نقاط ضعف تیم را پوشش داده و بر نقاط ضعف حریف یورش ببرند. یک همکار و 
یا دستیار باتجربه و قوی می تواند به منصوریان کمک کندو حتی به کادر فنی نیز آرامش 
بدهد.مدافع پیشین استقلال تاکید کرد: استقلال بازیکنان بزرگی جذب کرده ولی هنوز این 
بازیکنان به هماهنگی لازم نرسیده اند. سرمربی آبی پوشان باید از این فرصت به دست آمده 
نهایت استفاده را برده تا تیمش هم به هماهنگی لازم رسانده و هم بتواند بعد از تعطیلات 
لیگ به روزهای اوجش بازگردد.هاشمی نسب در خصوص عملکرد تیم ها در ۴ هفته اول 
لیگ گفت:  الان خیلی زود است که بخواهیم راجع به عملکرد تیم ها نظری قاطع بدهیم اما 
فکر می کنم پرسپولیس و تراکتور روند رو به رشدی را آغاز کرده اند و از همین ابتدای لیگ 
خود را مدعی شماره یک قهرمانی می دانند. باید به صنعت نفت آبادان هم تبریک بگویم 
که با نفرات بی نام و نشان و یک مربی بی ادعا توانسته است نتایج خوبی در این ۴ هفته به 
دست آورد.وی خاطرنشان کرد: بعد از تعطیلات لیگ و تمریناتی که آنها انجام دادند مطمئنا 
تیم ها به آمادگی لازم رسیده و دیگر جای هیچ گونه بهانه ای ندارند که بخواهند عملکرد 
ضعیف شان را به مسائلی مثل فشار بدنسازی و یا عدم هماهنگی ربط بدهند.مدافع پیشین 
استقلال در خصوص عملکرد انتقادپذیر خط دفاع آبی پوشان گفت: با توجه به تغییراتی که 
در خط دفاع استقلال به وجود آمده نمی توان از مدافعان این تیم انتظار داشت خیلی زود 
به هماهنگی برسند. البته این هم دلیل نمی شود که آنها در هر بازی گل دریافت کنند زیرا 
آنها باتجربه هستند و باید از این تجربه شان در این مواقع بحرانی استفاده کند.وی تصریح 
کرد: مطمئنم منصوریان در طول این تعطیلات برنامه ویژه ای برای مدافعانش خواهد داشت 
و دیگر نمی خواهد شاهد این باشد که هر روز از خط دفاعی تیمش انتقاد به عمل بیاید.

هاشمی نسب در مورد تعطیلات لیگ به خاطر تیم ملی گفت: من نمی توانم در این خصوص 
صحبت کنم اما باید بدانیم که اولویت اول فوتبال کشورمان، تیم ملی است و باید دست به 
دست هم دهیم تا تیم ملی ایران در مسابقات پیش رو موفق بوده و البته شاهد حضور تیم 

ملی در جام جهانی باشیم.

صالح یا مربی خارجی، منصوریان تصمیم می گیرد

تقویت کادرفنی استقلال قطعی شد
با توجه به نتایج ضعیف استقلال اعضای هیات مدیره این باشگاه به این جمع بندی رسیدند 

که کادرفنی تیم شان را تقویت کنند.
بعد از نتایج ضعیف استقلال صحبت هایی در مورد ضعیف دستیاران منصوریان در رسانه ها 
مطرح شد. موضوعی که سیدرضا افتخاری مدیرعامل این باشگاه هم در پایان بازی با پیکان 
تلویحا آن را تایید کرد.   سیدرضا افتخاری در پایان بازی با پیکان به خبرنگاران گفت که 
اگر نیاز باشد کادرفنی استقلال را تقویت خواهد کرد و در 2 روز گذشته باشگاه استقلال 
صحبت هایی در مورد تقویت کادرفنی این تیم انجام داده است. در این بین یکی از اعضای 
هیئت مدیره باشگاه استقلال که نقش مهمی هم در انتخاب افتخاری به عنوان مدیرعامل 
استقلال داشت کار مذاکره با چند مربی برای حضور روی نیمکت استقلال را آغاز کرده است 

و گفته می شود قصد دارد رضایت منصوریان را برای تقویت کادرفنی تیمش بگیرد.
گفته می شود این عضو هیات مدیره استقلال پیشنهادی را به مجید صالح برای حضور 
در کادرفنی این تیم داده است و از او در خواست کرده که به کادرفنی این تیم اضافه شود. 
صالح فصل پیش در کادر فنی پرویز مظلومی در استقلال حضور داشت و نتایجی که این 
تیم در پایان فصل گرفت قابل قبول بود، او یکی از کسانی است که نامش به عنوان مربی 
تمرین دهنده در استقلال مطرح شده است.  البته صالح مشکلاتی با علیرضا منصوریان در 
فصل گذشته داشت و گفته می شود کادرفنی فعلی استقلال دلخوشی از او ندارد. طبعا اگر 
قرار باشد صالح به کادرفنی استقلال اضافه شود تنها این اتفاق با نظر علیرضا منصوریان اتفاق 
خواهد افتاد و باید دید آیا او حاضر می شود اختلاف ها را با کادرفنی کنار بگذارد یا نه.البته 
صالح تنها گزینه اضافه شدن به کادرفنی استقلال نیست و گفته می شود احتمال دارد اعضای 
هیات مدیره استقلال تصمیم بگیرند از یک مربی خارجی در کادرفنی استفاده کنند. علیرضا 
منصوریان که این روزها به خاطر نتایج ضعیف تیمش تحت فشار قرار گرفته است ممکن 
است به تقویت کادرفنی که از سوی هیات مدیره باشگاه پیشنهاد شده موافقت کند تا از این 
به بعد یک مربی تمرین دهنده در کلاس بین المللی آبی ها را تمرین بدهد.هرچه که هست 
منصوریان فعلا در بین هواداران استقلال از مقبولیت بالایی برخوردار است و با این شرایط اگر 
اعضای هیئت مدیره استقلال بخواهند تغییرانی را در کادر خود انجام بدهند، تنها این اتفاق 

با نظر مثبت منصوریان انجام خواهد شد.

 عنایتی: 

از الهامی سوال کنید مشکلش چیست
کاپیتان صبا شایعه درگیری اش با مربی این تیم در پایان بازی با پرسپولیس در هفته چهارم 

لیگ برتر را تکذیب می کند.
رضا عنایتی در این باره گفت: من نمی دانم این صحبت ها از کجا درآمده و به کجا ختم 

می شود اما هرگز چنین چیزی نبوده و من درگیری ای با هیچ کسی بعد از بازی نداشته ام.
او در مورد اینکه گفته می شود بعد از تعویض به کادرفنی اعتراض کرده است هم گفت: 
چنین چیزی نیست. من در دقیقه ۸۰ تعویض شدم و هرگز در شأن و شخصیتم نیست که 
نسبت به این موضوع اعتراض کنم. کاپیتان صبا در پایان گفت: ا گر فکر می کنید که آقای 
ساکت الهامی از موضوعی ناراحت است بهتر است از خودش سوال کنید که آیا در پایان بازی 

اتفاقی افتاده است یا نه؟

جلولی سرمربی امیدهای استقلال شد
به دنبال استعفای علی سامره از سرمربیگری تیم امید استقلال، جانشین او مشخص شد.

رضا جلولی که در دهه ۶۰ سابقه حضور در تیم فوتبال این باشگاه را داشت، امروز به عنوان 
سرمربی امیدهای این باشگاه انتخاب شد.

این اتفاق در حالی افتاده است که جلولی سابقه کمی به عنوان بازیکن در استقلال داشته 
است و باید دید کار او به عنوان سرمربی تیم امید این باشگاه تا کجا پیش خواهد رفت.

رستمی پس از قهرمانی المپیک:

 به تنهایی و با مربیگری خودم طلا گرفتم

قهرمان وزنه برداری المپیک ریو بیان کرد: من خیلی سختی کشیدم و خدا را شکر که 
توانستم مدال المپیک بگیرم.

 کیانوش رستمی پس از کسب عنوان قهرمانی بازی های المپیک ریو بیان کرد: من در 
بدترین شرایط و تنها تمرین کردم. خیلی سختی کشیدم. خدا را شکر مدال طلا گرفتم 
و نگذاشتم خون شهیدان پایمال شود. ایرانی ها باید همیشه نشان دهند که می توانند 

موفق شوند. 
او ادامه داد: از علی مرادی رییس فدراسیون وزنه برداری تشکر می کنم که از من حمایت 

کرد. 
رستمی همچنین گفت: مدالم را به شهدای مدافع حرم تقدیم می کنم و خوشحالم 
که توانستم به تنهایی و با مربی گری خودم رکورد دنیا و المپیک را تغییر دهم و به مدال 

طلا برسم.
قهرمان المپیک ریو با تشکر از دعاهای مردم ایران تصریح کرد: مردم ایران با انرژی های 
مثبتی که دادند به من کمک کردند و اگر غیر از این بود، کیانوش رستمی نمی توانست 
مدال طلای المپیک بگیرد و رکوردشکنی داشته باشد. از این بابت خدا را شکر می کنم. 
قسمت بود مدال بگیرم و اگر قسمتم نبود، به هیچ عنوان این مدال را به دست نمی آوردم.

رستمی در پاسخ به این پرسش که نظرش در مورد وزنه بردار چینی چیست و او 
همه را سورپرایز کرد گفت: فکر کردید مانند بازی های آسیایی می شود؟ )با خنده( در 
بازی های آسیایی من نمی دانستم که این وزنه بردار چینی باقی مانده و اگر می دانستم 
مسلما در اینچئون هم وزنه را بالای سر می بردم. من به راحتی نمی گذارم که مدال را 

از دست بدهم.
او افزود: من برنامه تمرینی ام را به خوبی جلو بردم و توانستم به وزنه های خوبی برسم 
و دو ماه قبل از المپیک رکورد جهان را شکستم. الان هم توانستم دوباره رکوردشکنی 

داشته باشم.
وزنه بردار ۸۵ کیلوگرم ایران در پاسخ به پرسش دیگری مبنی بر اینکه در فاصله بین 
حرکات به چه چیزی فکر می کرده است تصریح کرد: به هیچ چیزی فکر نمی کردم. وقتی 
که وزنه بردار چینی برای زدن وزنه 2۱۷ کیلوگرم بر روی تخته آمد با خودم گفتم که خدا 
کند این وزنه را بزند. اگر دروغ بگویم، خدا کورم کند! زیرا اگر 2۱۷ کیلوگرم را نمی زد، این 
مدال به دل من نمی نشست. همه وزنه برداران زحمت می کشند و تنها کیانوش رستمی 
نیست که برای گرفتن مدال زحمت کشیده باشد اما خدا را شکر ما ایرانی ها به چیزی که 

لایقش بودیم رسیدیم.
وزنه بردار طلایی ایران در پاسخ به این سوال که با توجه به اعتماد به نفس خاصی که 
هنگام بالا بردن وزنه ها داشت آیا اطمینان داشت که مدال طلا می گیرد گفت:  نه، هرگز 
به این فکر نمی کردم که قهرمانی ام قطعی است. در مسابقه شرایط خیلی تغییر می کند. 
وزنه ها بالا و پایین می رود. وضعیت بدن ورزشکاران عوض می شود. من بار اول نتوانستم 
وزنه 2۱۵ کیلوگرمی را بزنم این در حالی بود که توانایی بدنی را داشتم و فقط ذهنم آماده 

نبود. ذهنم را درست کردم و وزنه را زدم.
وی ادامه داد: با توجه به شرایطی که پیش آمد فرصتی بیشتری نداشتم وگرنه به رکورد 

دو ضرب جهان حمله می کردم.
رستمی در پاسخ به این سوال که پس از المپیک لندن اعلام کرده بود جو این رقابت ها 
رویش تاثیر گذاشته آیا این بار هم این شرایط را داشته است گفت: خیر، این بار وضعیت 
متفاوت بود. من به خوبی تمرین کرده بودم و آرامش داشتم. من خودم کار خودم را 
مدیریت کردم. هیچ کس من را کوچ نکرد. با برنامه خودم تمرین کردم با همین برنامه های 

خودم بود که توانستم رکورد جهان و المپیک را جابه جا کنم.
رستمی همچنین ابراز امیدواری کرد سایر ورزشکاران کاروان ایران بتوانند پس از او 

مدال های بیشتری به دست بیاورند.

رکورد ۱۶ ساله دیماس فرو ریخت

کیانوش رستمی رکوردهای
 المپیک و جهان را شکست

کیانوش رستمی با مهار وزنه 2۱۷ کیلوگرم رکورد دوضرب و مجموع المپیک را شکست 
و رکورد مجموع جهان را نیز یک کیلوگرم ارتقا داد.

به گزارش ایسنا، کیانوش رستمی در رقابت های وزنه برداری المپیک ریو با ثبت رکورد 
۳۹۶ کیلوگرم موفق شد رکورد دوضرب و مجموع المپیک را بشکند.

او در یک ضرب رکورد ۱۷۹ و در دوضرب رکورد 2۱۷  را برجای گذاشت.
 رکورد قبلی المپیک متعلق به پیروس دیماس از یونان بود که در المپیک 2۰۰۰ سیدنی 
به ثبت رسانده بود. رکورد این وزنه بردار در همین مسابقات سه بار شکسته شد که پس از 

وزنه برداران چینی و رومانی، در نهایت با 2۱۷ کیلوگرم به نام رستمی ثبت شد.
رکورد مجموع المپیک نیز ۳۹۴ کیلوگرم بود که آندری ریباکو از بلاروس آن را در سال 

2۰۰۸ثبت کرده بود و رستمی آن را دو کیلوگرم ارتقا داد.
او همچنین رکورد مجموع جهان را نیز که در اختیار خودش بود یک کیلوگرم ارتقا داد.

پیروزی تیم ملی والیبال برابر مصر

 صعود ایران به جمع 8 تیم برتر
در  خود  مسابقه  چهارمین  در  ایران  والیبال  ملی  تیم 
رقابت های المپیک 2۰۱۶ ریو از ساعت ۱۷ برابر مصر قرار 
گرفت و توانست با نتیجه ۳ بر صفر و با امتیاز های 2۸ - 2۶، 
2۵ - 22، 2۵ - ۱۶ حریف خودرا شکست داده و در اولین 

حضور خود در المپیک راهی مرحله دوم شود.
عادل  محمودی،  شهرام  معروف،  سعید  ایران:  ترکیب 
غلامی، سید محمد موسوی، مهدی مرندی، میلاد عبادی پور 

و فرهاد قائمی
شاگردان لوزانو از ۳ بازی گذشته خود دو شکست با نتایج 
۳ بر صفر و  ۳ بر 2 به ترتیب برابر آرژانتین و لهستان و یک 
پیروزی ۳ بر صفر برابر کوبا در کارنامه دارند. این در حالی 
است که مصری ها هم از ۳ بازی گذشته خود دو شکست 
برابر روسیه و لهستان دارد و کوبا را هم با نتیجه ۳ بر صفر 
شکست داده بود. تیم مصر پنجمین حضور المپیکی خود را 
تجربه می کند و در ریو با پیروزی بر کوبا به اولین برد تاریخ 

حضورش در المپیک هم دست یافته است.
ست اول؛ 28 بر 26 به سود ایران

مصری ها بازی را بهتر شروع کردند؛ آنها با زدن سرویس های 
پرشی و محکم شرایط را به سود خود می کردند. این در حالی 
بود که ملی پوشان ایران بیشتر از سرویس های هدفدار بهره 
می بردند.بازی تا امتیاز ۱۰ بر ۱۰ شرایط کاملًا برابری داشت. 
مصری ها اغلب از پاس های سرعتی بهره می برند که سرانجام 
مدافعان ایران از جمله محمد موسوی دست پاسور مصر را 
خواند و توانست پاس سرعتی وی را دفاع کند تا ایران ۱۱ 
بر ۱۰ پیش بیافتد.در ادامه شرایط کم کم به سود ایران شد 
تا اینکه در امتیاز ۱۳ بر ۱۱ به سود ایران شریف الشمرلی، 
سرمربی مصر درخواست وقت استراحت فنی کرد تا نکاتی را 
به شاگردانش گوشزد کند. در ادامه مصری ها توانستند بازی 
را به تساوی بکشانند، اما موفقیت آنها چندان ادامه نداشت، 
چراکه در امتیاز ۱۸ بر ۱۶ به سود ایران بازهم ورق به سود 
بودند که  این مصری ها  ادامه  برگشت.در  لوزانو  شاگردان 
توانستند شرایط را به سود خود تغییر دهند. در امتیاز ۱۹ بر 
۱۸ به سود مصر رائول لوزانو درخواست وقت استراحت کرد 
تا شاید شاگردانش بتوانند اختلاف را کم کرده و در نهایت 
پیروز این ست باشند.زمانی که بازی 22 بر 22 مساوی بود، 
لوزانو برای کسب امتیاز 2۳ درخواست بازبینی مجدد کرد و 
این امتیاز حساس به تیم ایران رسیدتا اینکه الشمرانی مجبور 
شد بازهم درخواست وقت استراحت کند.در امتیاز 2۵ بر 2۴ 
به سود ایران لوزانو دو تعویضه کرد تا مهدوی و غفور جایگزین 
محمودی و معروف شوند.این ست با نتیجه 2۸ بر 2۶ به سود 

ایران خاتمه پیدا کرد.
ست دوم؛25 بر 22 به سود ایران

ست دوم را ایران خوب شروع کرد و توانست با نتیجه 2 
بر صفر از حریف خود پیش بیافتد اما مصری ها با دو دفاع 
خوب توانستند نتیجه بازی را به تساوی بکشانند.مصری ها 
در ست دوم حتی یک لحظه هم پا پس نکشیدند و برای 
هر امتیاز کار را برای ایران سخت می کردند. بازی دو تیم تا 
امتیاز نهم در ست دوم هم مساوی پیش رفت، اما دو امتیاز 
سرویس متوالی از مصری ها نتیجه بازی ۱۱ بر ۹ کرد تا لوزانو 
درخواست وقت استراحت فنی کند.شاگردان لوزانو خیلی زود 
به بازی برگشتند و در امتیاز ۱۴ بر ۱2 از مصر پیش افتادند 
تا الشمرانی درخواست وقت استراحت کند.در امتیاز ۱۶ بر 
۱۵ یوسف، بازیکن مصری که می خواست از توپ برگشتی 
استفاده کند، پس از زدن اسپک و هنگام فرود به زمین از 
ناحیه مچ پا دچار مصدومیت شد و بازیکن دیگری جای وی را 
گرفت.در امتیاز 2۰ بر ۱۷ به سود ایران لوزانو دو تعویضه کرد 
تا مهدوی و غفور جایگزین محمودی و معروف شوند. پاسور 
ایران بلافاصله پس از ورود به زمین پشت خط سرویس قرار 
گرفت.در امتیاز 22 بر ۱۹ به سود ایران الشمرانی درخواست 
وقت استراحت فنی کرد تا شاید شاگردانش بتوانند به بازی 
برگردند.در امتیاز 2۳ بر 2۱ معروف و محمودی به جای خود 
بازگشتند و در نهایت این ست با نتیجه 2۵ بر 22 به سود 

ایران خاتمه پیدا کرد.
 ست سوم؛25 بر 16 به سود ایران

برای شروع ست سوم مصری ها چیزی برای از دست دادن 
نداشتند و به همین دلیل به آب و آتش زدند تا بتوانند پیروز 
میدان باشند. آنها با حداکثر توان بازی می کردند و اغلب 
سرویس ها را هم پرشی و ریسکی روانه زمین ایران می کردند.

در امتیاز ۱۱ بر ۸ به سود ایران بازهم الشمرانی درخواست 
وقت استراحت کرد. در طرف مقابل شاگردان لوزانو با خیالی 
راحت بازی می کردند و استرس کمتری نسبت به حریف 
داشتند.تیم ایران هرچه به پایان مسابقه نزدیک تر می شدیم بر 
توپ و میدان مسلط تر می شد تا اینکه در امتیاز ۱۷ بر ۱۳ به 
سود ایران بازهم سرمربی مصری ها درخواست وقت استراحت 
فنی کرد.مصری ها خیلی تلاش می کردند تا اختلاف را کم 
کرده و یا حتی از ایران پیش بیافتند، اما موفق نبودند. در 
امتیاز 2۰ بر ۱۵ به سود ایران بازهم مهدوی و غفور جایگزین 
محمودی و معروف شدند.ظاهراً شاگردان الشمرانی برنامه ای 
برای توپ های برگشتی نداشتند، چراکه مدافعان ایران خیلی 
راحت توپ حریف را دفاع می کردند.در ست سوم مصر ی ها 
دو باز درخواست بازبینی مجدد صحنه کردند که تنها یک 
بار این درخواست آنها درست بود. در این ست دفاع روی 

تور ایران شرایط بسیار خوبی داشت و اجازه خودنمایی به 
بازیکنان مصر را نداد.این ست با نتیجه 2۵ بر ۱۶ به سود 

ایران خاتمه پیدا کرد.
پیش از این تیم های ملی والیبال ایران و مصر ۸ بار به 
مصاف یکدیگر رفته بودند که سهم ایران و مصر از پیروزی به 
ترتیب ۵ و ۳ برد بوده است. آخرین مسابقه این دو تیم جام 

جهانی 2۰۱۵ بود.
تیم ملی والیبال ایران در آخرین مسابقه مرحله مقدماتی 
خود دوشنبه ساعت 22:۳۰ به مصاف روسیه برود. این در 
حالی است که مصری ها در همین روز باید برابر آرژانتین به 

میدان بروند.
محمودی،  امتیازآورترین بازیکن ایران مقابل مصر

شهرام محمودی در بازی مقابل تیم ملی والیبال مصر، 
امتیازآورترین بازیکن زمین بود.

 تیم ملی والیبال ایران در بازی چهارم خود در المپیک با 
نتیجه ۳ بر صفر مصر را شکست داد و به دومین پیروزی خود 
رسید. شهرام محمودی، قطر پاسور تیم ایران در این بازی 2۱ 
امتیاز  )۱۹ اسپک و 2 دفاع( برای تیم کشورمان کسب کرد. 

برای مصر احمد عبدالحی ۱۳ امتیاز به  دست آورد.
لوزانو: اجازه ندادیم مصر خیال جنگ به سرش بزند

سرمربی تیم ملی والیبال ایران گفت: وقتی ست اول را 
بردیم کارمان راحت تر شد چون به تیم مصر اجازه ندادیم که 

فکر کند می تواند با ما بجنگد.
رائول لوزانو سرمربی تیم ملی والیبال ایران بعد از صعود به 
دور دوم بازی های المپیک 2۰۱۶ ریو گفت : بازی حساس و 
سختی بود. چون می دانستیم که نتیجه آن در صعود ما تاثیر 
مستقیم دارد. یک نوع بازی مرگ و زندگی بود با برد در آن 

به جمع هشت تیم برتر دنیا می رفتیم.
وی ادامه داد: فکر می کنم بازی خیلی خوبی کردیم و 
مهم این بود که ست اول را ببریم. وقتی ست اول را بردیم 
کارمان راحت تر شد چون به تیم مصر اجازه ندادیم که فکر 
کند می تواند با ما بجنگد. ما در این بازی در بعضی تکنیک ها 

بهتر شده بودیم.
سرمربی تیم ملی والیبال ایران در واکنش به اینکه حالا با 
توجه به صعود بازی راحت تری در آخرین دیدار دور مقدماتی 
خواهیم داشت یا خیر، عنوان داشت: از این جهت که صعود 
کردیم بازی با روسیه حساس نیست، اما می توانیم با نتیجه 
خوب در آن بازی به خود باوری برسیم و همچنین طبق 

نتیجه بازی قرعه بهتری در مراحل بعد داشته باشیم.
موسوی: بازی با مصر برای ما 
حکم مرگ و زندگی را داشت

ملی پوش والیبال ایران گفت: توانستیم بازی با مصر را 
کنترل کنیم و با پیروزی بر این حریف به مرحله بعدی 

برسیم.
سید محمد موسوی پس از برتی ۳ بر صفر تیم والیبال 
ایران مقابل مصر اظهار داشت: بازی خوب و در عین حال 
بسیار حساسی بود که البته کارایی ما به خاطر حساسیت 

بالای این دیدار پایین آمده بود.
وی افزود: این بازی برای ما حکم مرگ و زندگی داشت اما 
خوشبختانه بازی را کنترل کردیم و توانستیم با پیروزی به 

مرحله بعدی صعود کنیم.
با  بازی بعدی  ملی پوش والیبال کشورمان عنوان کرد: 
روسیه هم بسیار مهم است. باید با تمرکز بالا در این مسابقه 
حاضر شویم، زیرا هر چه در این مسابقه بهتر حاضر شویم، 

می تواند در عملکرد ما در مرحله بعدی موثر باشد.
موسوی در پایان گفت: پیروزی مقابل روسیه می تواند 
روحیه تیم را بالاتر ببرد تا بتوانیم عملکرد بهتری در بین 
۸ تیم مرحله دوم داشته باشیم و امیدوارم بتوانیم با ادامه 

پیروزی ها به نیمه نهایی راه پیدا کنیم.
مرندی: امیدوارم روسیه را هم ببریم و با اقتدار 

صعود کنیم
لیبروی تیم والیبال ایران گفت: بازی با روسیه برای ما مهم 
هست و امیدوارم با برد مقابل این تیم با اقتدار به دور بعدی 

صعود کنیم.
مهدی مرندی اظهار داشت:  این بازی بسیار حساس بود 
چراکه تیم برنده راهی دور بعدی مسابقات می شد.خدا را شکر 
با آنالیز خوبی که انجام داده بودیم موفق شدیم راهی دور 

بعدی مسابقات شویم.
وی در ادامه گفت: فرقی نمی کند در دور بعد با چه تیمی 
بازی کنیم چرا که هر ۴ تیم صعود کننده آن گروه بسیار 

خوب هستند.
مرندی تاکید کرد: ما باید سعی و تلاش خود را انجام دهیم 

تا در در دور بعد بهترین عملکرد خود را داشته باشیم.
وی در پایان تصریح کرد: بازی با روسیه هم برای ما مهم 
هست و امیدوارم با برد مقابل این تیم با اقتدار به دور بعدی 

صعود کنیم.
قائمی: امیدوارم المپیک برای همه خاطره ساز باشد

امیدوارم  گفت:  ایران  والیبال  ملی  تیم  کننده  دریافت 
المپیک تورنمنتی خاطره ساز برای تمام بازیکنان و مردم ایران 

باشد.
فرهاد قائمی پس از پیروزی ۳ بر صفر برابر مصر و صعود 
تاریخی والیبال ایران به مرحله حذفی رقابت های المپیک 
2۰۱۶ اظهار داشت:  بازی خوبی بود؛ مصر بازیکنان خوبی 
دارد و خدا را شکر که توانستیم سرویس های خوبی بزنیم و 

در دفاع هم شرایط ایده آلی داشته باشیم.
خوبی  شرایط  تاکتیکی  کارهای  در  اینکه  بیان  با  وی 
داشتیم، افزود: در نخستین حضور ایران در المپیک تاریخ ساز 
شدیم و موفقیت بزرگی برای والیبال ایران ثبت شد که از 
این بابت بسیار خوشحال هستیم. زحمت زیادی کشیدیم و 
فدراسیون حدود ۱۰ سال برای بازیکنانی امثال من سرمایه 
گذاری کرد. امیدوارم تورنمنتی خاطره ساز برای تمام بازیکنان 

و مردم ایران باشد.
عبادی پور:تازه در شروع راه هستیم

میلاد عبادی پور گفت:امیدوارم در بازی های بعدی خوب 
بدرخشیم.

عنوان  مصر  مقابل  ایران  برتری  از  پس  پور  عبادی 
کرد:خوشحالیم که توانستیم به جمع ۸ تیم صعود کنیم.

امیدوارم در بازی های بعدی خوب بدرخشیم.
وی افزود:این پایان راه ما نیست.تازه در آغاز راه هستیم و 

باید تلاش مان را بیشترکنیم.
میلاد عبادی پور شایعه خواستگاری از وی را تکذیب کرد!

 برخی از کانال های تلگرامی اقدام به انتشار خبری کرده 
اند که یک دختر والیبالیست چشم بادامی از میلاد عبادی 
پور درخواست ازدواج کرده است.  گفته می شود این بازیکن 
عضو تیم ملی والیبال قزاقستان بوده و از علاقمندان عبادی پور 
است، اما این خبر که در کانال های تلگرامی دست به دست 
می شد تعجب و البته ناراحتی بازیکن جوان ایران را به همراه 
داشته است.این خبر در حالی منتشر می شود که این بازیکن 
و ستاره تیم والیبال کشورمان به تازگی در ایران ازدواج کرده 

است. 
وی در خصوص انتشار این خبر گفت: این موضوع را به 
شدت تکذیب می کنم. واقعاً تعجب می کنم که این خبرها  از 

کجا منتشر می  شود و نمی دانم چه منبعی دارد.
این در حالی است که تیم ملی والیبال ایران هم اکنون در 
ریو حضور دارد تا مسابقات خود در المپیک 2۰۱۶ را پیگیری 

کند، اما تیم بانوان قزاقستان جایی در المپیک و ریو ندارد.

 در مورد کمیته فوتسال به موقع تصمیم می گیریم

تاج: برخی از مشکلات تیم ملی استخوان در زخم بود

رئیس فدراسیون فوتبال گفت: احتمالاً تا هفته آینده در دپارتمان 
داوری و کمیته فوتسال تغییراتی خواهیم داشت و این موضوع را در 

کمیته ای به صورت مشورتی مورد بحث قرار می دهیم.
 مهدی تاج در مورد آخرین وضعیت تیم ملی فوتبال کشورمان 
گفت: شب گذشته با تمام اعضای تیم ملی جلسه ای را در آغاز راند 
دوم مقدماتی جام جهانی داشتیم و خوشبختانه آغاز این اردو با 
شب میلاد امام رضا )ع( مصادف بود. ما آغاز اردو را با نام علی ابن 
موسی الرضا )ع( گره زدیم و همه بازیکنان نیز روحیه خوبی داشتند 
و به امام رضا )ع( متوسل شدند که به نظرم روز و اتفاق بسیار خوبی 

برای تیم ملی بود.
 در مورد کمیته فوتسال به موقع تصمیم می گیریم

وی درباره وضعیت فوتسال و بلاتکلیفی آن پس از حضور رضا 
افتخاری، رئیس کمیته در باشگاه استقلال گفت: آقای افتخاری به 
استقلال رفت و پس از آن یک عده نگران تر از ما حاضر شدند که 

البته این نگرانی ها تا حدی خوب است و ما را ترغیب می کند که کار 
را دنبال کنیم، اما اینکه برخی خیلی نگران تر از ما باشند را متوجه 
نمی شویم! اینکه برخی نگران تر از ما برای پرواز چارتر تیم ملی باشند را 
متوجه نمی شویم اما این نگرانی ها در حد تذکر دادن به ما بسیار خوب 
است. درباره فوتسال هم تصمیماتی گرفته شده و همان طور که در 
هشت سال گذشته در کارهایی که من انجام داده ام تعجیل و تأخیری 

وجود نداشته این بار هم به موقع تصمیم خواهیم گرفت.
 احتمالاً تا هفته آینده در دپارتمان داوری و کمیته فوتسال 

تغییراتی خواهیم داشت
رئیس فدراسیون فوتبال افزود: پس از حضور ما در فدراسیون 
عده ای معتقد بودند باید تغییرات سریعاً صورت بگیرد، اما ما به 
تدریج این کار را انجام دادیم و یکی دو تغییر هم به زودی خواهیم 
داشت. احتمالًا تا هفته آینده در دپارتمان داوری و کمیته فوتسال 
تغییراتی خواهیم داشت و این موضوع را در کمیته ای به صورت 

مشورتی مورد بحث قرار می دهیم. فردا هم در جلسه هیئت رئیسه 
این موضوع را مطرح خواهیم کرد.

 50 درصد تخفیف به فدراسیون فوتبال برای پرواز چارتر 
تیم ملی

تاج درباره نگرانی هایی که برای تیم ملی در آستانه دیدارهای انتخابی 
جام جهانی وجود دارد، گفت: موضوع پیراهن ها یکی از نگرانی ها بود 
که ما از این بابت نگرانی نداریم، ضمن اینکه اگر قرار بود برای سفر به 
چین با پرواز عادی برویم حدود 2۷ ساعت پرواز داشتیم که با چارتر 
کردن آن و بستن تفاهم نامه با هواپیمایی آسمان این مشکل را حل 
کردیم. در این ماجرا نیز از آقای اسلامیان کمک گرفتیم که در پرواز 
چارتر ۵۰ درصد به فدراسیون فوتبال تخفیف دادند. خوشبختانه دیگر 
از این بابت نگرانی وجود ندارد. درباره پیراهن های تیم ملی هم اگر 
شرکت جیووا بتواند البسه موردنیاز ما را تأمین و دغدغه ها را برطرف 
کند با این شرکت ادامه خواهیم داد  و در غیراین صورت برندهای 

دیگری را دیده ایم و اصلًا جای نگرانی وجود ندارد.
 »در مورد البسه تیم ملی نباید نگران باشیم«، وی با بیان این جمله 
افزود: بحث لباس های تیم ملی، شرایطی دارد که این شرایط باید 
رعایت شود و اینکه شرایط به همین شکل بماند مدنظر ما نیست. 
ما مکلف و موظف به استفاده از تولید داخلی هستیم، اما به شرطی 
که تولید داخلی بتواند نیازهای ما را برطرف کند. در خصوص شرکت 

جیووا مسائلی وجود دارد که نیاز به توضیح نیست.
 اینکه نگرانی های تیم ملی برطرف شده 

جای خوشحالی دارد
رئیس فدراسیون فوتبال با اشاره به جلسه ای که با اعضای تیم 
ملی پیش از سفر به ایتالیا داشت، گفت: اوسیانو کروز مربی تیم 
ملی و سیدجلال حسینی به عنوان کاپیتان تیم ملی شب گذشته 
صحبت هایی را انجام داده و از وضعیت موجود ابراز رضایت کردند. 
اینکه نگرانی های تیم ملی برطرف شده جای خوشحالی دارد و البته 
ما قرار و مدارهایی نیز داریم و مأموریتی در تیم ملی داشتیم که آن را 
انجام دادیم و یکی از آن مسائل هم بحث سربازها بود. در این زمینه از 
سردار محبیان نیز کمک گرفتیم و باید تشکری هم از سرداران کمالی، 
باران چشمه، زاده کمند و باقری داشته باشم که در این زمینه کمک 
کرده و اهمیت تیم ملی را بسیار بالا دانستند. این همکاری ها قطعاً به 

سود تیم ملی است.
 وی با اشاره به حضور سروش رفیعی در اردوی تیم ملی فوتبال 
کشورمان خاطر نشان کرد: رفیعی اکنون همراه تیم ملی به ایتالیا 
سفر کرده است. او در این مدت خیلی دوست داشت که به تیم 

ملی کمک کند و اکنون در اردوی این تیم حضور دارد. خوشبختانه 
مشکل بازیکنان سرباز حل شده و انتخاب آنها نیز به عهده سرمربی 

تیم ملی است. 
واکنش تاج به شایعه بخشیده نشدن بازیکنان سرباز

تاج در واکنش به سوال عجیبی از سوی یکی از خبرنگاران مبنی 
بر اینکه سردار صدرالسادات که حل شدن مشکل بازیکنان سرباز را 
برای همراهی تیم ملی تکذیب کرده است، گفت: این موضوع را از کجا 
آورده اید؟! من متوجه چنین مسائلی نمی شوم، چرا که اکنون سروش 
رفیعی به عنوان یکی از بازیکنان سرباز که مشکلش حل شده همراه 
تیم ملی به ایتالیا رفته است! متوجه نمی شوم که چنین شایعاتی از 
کجا می آید. اکنون تمام مشکلات تیم ملی از جمله مشکل بازیکنان 
سرباز، قرارداد کادرفنی، پرواز چارتر و... حل شده و در خصوص البسه 

هم هیچ نگرانی وجود ندارد.
 برخی از مشکلات تیم ملی استخوان در زخم بود

وی تصریح کرد: برخی از مشکلات تیم ملی استخوان در زخم بود 
که خواستیم هرچه زودتر تکلیف آن را مشخص کنیم تا فضای تیم 

ملی آرام شود. 
ما دو بازی با قطر و چین پیش رو داریم که شش امتیاز حساس آن 
می تواند به تیم ملی کمک کند. امیدواریم در این مدت کسی میل 
به ناآرامی نداشته باشد و رسانه ها نیز کمک کنند تا جو آرامی در 
اطراف تیم ملی به وجود بیاید. همه باید در اختیار تیم ملی کشورشان 
باشند و این مسائل را رعایت کنیم.  به گزارش تسنیم، مهدی تاج 
که پیش از این صحبت ها تفاهم نامه ای را با سرتیپ محبیان، رئیس 
خیریه امدادگران عاشورایی امضا کرد، در این خصوص نیز گفت: یکی 
از مسائلی که فیفا و AFC روی آن تأکید داشته و دارند مسئولیت های 
اجتماعی است که ما این بحث را به جدیت دنبال کردیم. در روز 
انتقال خون، روز درختکاری و... کارهایی صورت گرفته بود و امروز 
هم تفاهم نامه ای را با خیریه امدادگران عاشورایی امضا کردیم که افراد 
حاضر در این خیریه پزشکان جنگ هستند که خود من هم افتخار 
حضور در کنار آنها در جبهه را داشته ام. این خیریه قرار است با کمک 
گرفتن از بازیکنان، مربیان، باشگاه ها و ... به بیماران مبتلا به سرطان 
که مشکل مالی دارند، کمک کند تا در این زمینه امدادرسانی خوبی 

صورت بگیرد. 
 سرتیپ محبیان، رئیس خیریه امدادگران عاشورایی نیز در این 
خصوص گفت: این کمیته قرار است به بیماران مبتلا به سرطان که 
زیر خط فقر هستند کمک کند و در این زمینه از فوتبالی ها نیز به 

صورت معنوی و مادی کمک خواهیم گرفت.
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گام مهم محققان برای بهبودی بیماران سکته مغزی

محققان دانشگاه شهید بهشتی و دانشگاه کالیفرنیا 
درصدد هستند تا با رصد مغز در 2 محیط واقعیت مجازی 
و واقعیت افزوده، ابزاری برای توانبخشی بیماران سکته 

مغزی بسازند.
دکتر رضا خسرو آبادی، عضو هیات علمی پژوهشکده 
علوم شناختی و مغز دانشگاه شهید بهشتی و مجری طرح 
»رصد مغز در محیط واقعیت مجازی و واقعیت افزوده« 
اظهار داشت: این طرح را از اردیبهشت ماه ۱۳۹۵، با 
در   UCI دانشگاه ایرانی  محققان  نظارت  و  همکاری 

کالیفرنیا آغاز کردیم.
وی با بیان اینکه این طرح در 2 محیط واقعیت مجازی 
و واقعیت افزوده انجام می پذیرد، اظهار داشت: در واقعیت 
مجازی، خبری از دنیای واقعی نیست اما در واقعیت 
افزوده، فرد با دنیای واقعی ارتباط دارد. در واقع بخشی 
از عناصر محیط در دنیای واقعی وجود دارند و بخشی نیز 

توسط کامپیوتر ساخته شده اند.
به گفته خسروآبادی، واقعیت افزوده همان دنیای واقعی 

است فقط عناصری را پیرامون این دنیای واقعی اضافه 
می کند؛ ما بر همین اساس درصدد بررسی فعالیت های 
مغزی در دو محیط واقعیت مجازی و واقعیت افزوده 

هستیم.
وی با اشاره به مزیت های این طرح تحقیقاتی گفت: از 
نتیجه این مطالعات می توان در توانبخشی های شناختی 

بیماران بهره برد.
این محقق خاطرنشان کرد: در ابتدا در نظر داریم افرادی 
را که مبتلا به سکته مغزی شده اند را با این روش به 
بهبودی نزدیک کنیم. زیرا این افراد به طور معمول بعد 
از سکته مغزی دچار مشکل در حرکت اندام های فوقانی 
می شوند، از این رو در صدد هستیم تا با نتایج این طرح، 

ابزاری را برای توانبخشی این بیماران بسازیم.
خسرو آبادی عنوان کرد: در واقع با این مطالعه و ابزاری 
که در دست ساخت است به بازتوانی افرادی که بعد از 
سکته مغزی دچار این مشکل می شوند کمک خواهد 

شد.

وی با بیان اینکه همچنین قصد داریم این دستگاه 
را علاوه بر بیماران سکته مغزی، برای افرادی که دچار 
اختلال عصب تحولی از قبیل اوتیسم هستند به کار 
بگیریم، اظهار داشت: در حال حاضر این بیماران با ابزار 
کاردرمانی به سمت بهبودی هدایت می شوند، اما این 
ابزار با به کارگیری دانش حاصل از مکانیسم مغزی درگیر 

اختلال، می تواند به بازتوانی بهتر این افراد کمک کند.
به گفته استادیار پژوهشکده علوم شناختی و مغز 
دانشگاه شهید بهشتی، این پژوهش در مرحله آزمایشات 
رفتاری در دانشگاه کالیفرنیا ایروان توسط دکتر حسین 
موسوی و دکتر مریم خادمی صورت پذیرفته و در مرحله 
فعلی در دانشگاه شهید بهشتی تفاوت های مغز را به 
هنگامی که فرد در محیط واقعیت مجازی و یا محیط 
واقعیت افزوده قرار می گیرد، مورد بررسی قرار خواهد داد.

وی افزود: مطالعات در دانشگاه کالیفرنیا نشان داد که 
بیماران دچار عارضه سکته مغزی در محیط واقعیت 
افزوده کارایی بیشتر و بازتوانی بهتر داشته اند. در واقع از 
آنجا که مغز همه این فعالیت ها را کنترل می کند گویا 
درگیرشدن در محیط واقعیت افزوده مکانیسم های مغزی 

را طوری درگیر میکند که کارایی بهتری حاصل شود.
خسروآبادی افزود: در حال حاضر ابزاری که ساخته 
شده در مرحله رصد مکانیسم های مغزی است به توانمند 
سازی بیمار به صورت هوشمند بپردازد. در حال حاضر 
نمونه اولیه ابزار ساخته شده است و در مرحله سنجش 

ساختارهای مغزی درگیر می باشیم.
وی با بیان اینکه در اصل این ابزار با هدف بازتوانی و با 
در نظر گرفتن کارکردهای مغز در محیط های مجازی و 
افزوده ساخته شده است، افزود: این طرح تا پایان سال به 
نتیجه خواهد رسید، در واقع با آگاهی داشتن از عملکرد 
مغز، در مراحل آتی می توانیم این دستگاه را هوشمندانه 

تر بسازیم.
وی افزود: امید است که بتوانیم این ابزار را برای استفاده 
در کلینیک ها جهت بازتوانی بیماران سکته مغزی معرفی 

کنیم.
 این طرح با همکاری دکتر حسین موسوی از دانشگاه 

UCI و مهندس افروز سیدابراهیمی ادامه خواهد یافت.

روش های ساده برای صرفه جویی در وقت

هنری به نام "نه" گفتن!
یک روانشناس بالینی گفت: برآورد زمانی برای هر فعالیت کمک می کند تا مدیریت 

بیشتری بر روی آنها داشته باشید.
فرشاد شیبانی متخصص روانشناسی بالینی ومدرس دانشگاه ؛ گفت: به منظور سپری 
کردن زمان به مدت یک هفته تمام فعالیت ها و زمان های اختصاص داده شده به آنها را 
ثبت کنید، این ارزیابی، شما را از الگوی تخصیص زمانتان برای کارهای مختلف آگاه می 
کند.وی با بیان اینکه تماشای تلویزیون باعث اتلاف وقت می شود اظهار داشت: فعالیتهای 
همچون تماشای تلویزیون، استفاده از تلفن همراه، فضای مجازی ، صحبت کردن با دوستان 
وغیره به شکل پنهان، زمان زیادی را از شما می گیرد، در این حالت اول این فعالیت ها را 
شناخته و سپس مدیریت کنید.وی در ادامه افزود: تقسیم بندی اهداف در بازه های زمانی 
کوتاه تر انجام شود و برای جلوگیری از اهمال کاری )تعلل ورزیدن و به تاخیر انداختن 
کارها( اهدافی واقع بینانه و قابل دسترس بر مبنای منابع موجودتان انتخاب کنید. این استاد 
دانشگاه درباره فعالیت های برنامه ریزی نشده اظهار داشت: وقتی اتفاق پیش بینی نشده ای 
رخ می دهد اول درجه اهمیت آن را بررسی و به راه حل های مختلف فکرکنید، گاهی باید 
مهارت "نه گفتن" را در خود تقویت و از دیگران کمک بخواهید و برخی از کارها را به آنها 
تفویض کنید.شیبانی با بیان اینکه به موقع شروع کردن کارها در ساعات اولیه باعث اتمام به 
موقع آن می شود، بیان کرد: اگر کارهای خود را به موقع و در زمان مشخص انجام دهید، 
به شکل مطلوب و به دور از استرس آن کار را به پایان می رسانید و تاخیر در فعالیت های 
کاری باعث ایجاد استرس و تصمیم گیری تان را مشکل می کند. این روانشناس در پایان 
ایادآور شد: وقتی کاری را در موعد مقرر به پایان می رسانید برای خود تشویقی در نظر 
بگیرید و هر گاه از انجام کار دچار دلسردی و بی حوصلگی شدید و یا اینکه به برنامه خود 
عمل نکردید، بار دیگر اهداف خود را مرور و دوباره به داشتن برنامه زمانی خود متعهد شوید.

یک پژوهشگر طب گیاهی:

خوراکی مفید جهت دردهای استخوانی!
یک پژوهشگر طب گیاهی گفت: برای جلوگیری از بیماری آرتروز مصرف ترشیجات، 

ماست و غذاهای با طبع سرد را به حداقل برسانید.
محمد عبدالهی پژوهشگر طب گیاهی ؛ گفت: مصرف عرقیجاتی همچون گل ختمی، 
اسطوخودوس و بادرنجبویه) از هرعرق یک قاشق غذا خوری در یک لیوان آب حل ومصرف 

آن بعد از 2 ساعت هر وعده غذایی( از بروز دردهای استخوانی جلوگیری می کند.
این پژوهشگر در ادامه افزود: برای کاهش بیماری آرتروز می توان از روش ماساژ درمانی 
نیز استفاده کرد. برای این کار در روز یک نوبت پماد ترکیب شده با گیاهان دارویی را یک 

مقدار بر ناحیه درد بمالید و سپس به مدت ۱۰ دقیقه به صورت ملایم ماساژ دهید.
وی در خصوص روش غذا درمانی بیان کرد: غذاهایی همچون شیر تازه)یک لیوان(، آب 
زعفران )دو قاشق غذاخوری( و عسل، پودر سنجد، پودر سه مغز، مالت و بارهنگ )هرکدام 
یک قاشق مربا خوری( را با هم مخلوط کرده و مدام مصرف کنید. قرص روغن ماهی و کلم 

نیز مواد غذایی مناسبی برای جلوگیری از پوکی و سائیدگی استخوان ها هستند.
پژوهشگر طب گیاهی تاکید کرد: به دلیل مضر بودن کلم برای بیماران تیروئیدی، آنها 
باید دور این ماده غذایی را خط بکشند و افراد دارای قند خون بالا نیز از خوردن عسل در 
صبحانه اجتناب کنند.  وی با اشاره به اینکه برای جلوگیری از این بیماری باید از مصرف 
برخی مواد غذایی اجتناب کرد، افزود: برای جلوگیری از بیماری آرتروز مصرف خوراکی 
هایی همچون ترشیجات، ماست و میوه ترش، گوشت، چای و غذاهای با طبع سرد را به 
حداقل برسانید. عبدالهی در پایان اظهار داشت: اضطراب و تنش های عصبی نیز تاثیر 

بسزایی در ایجاد بیماری های استخوانی همچون سائیدگی و نرمی استخوان دارد.  

محققان ادعا می کنند؛

درمان کامل آلزایمر با داروی ضد التهاب
مطالعه جدید محققان نشان می دهد بیماری آلزایمر با داروی متداول ضد التهاب 

»مفنامیک اسید« کاملا درمان می شود. 
به گزارش  مهر، محققان دانشگاه منچستر ادعا می کنند بیماری آلزایمر، که متداول 
ترین شکل زوال عقل است، به طور کامل با داروی ضدالتهاب مفنامیک اسید قابل درمان 
است. در حال حاضر هیچ درمان دارویی برای درمان موفق این بیماری مزمن زوال اعصاب 
وجود ندارد، اما برخی داروها می توانند به تسکین علائم یا کاهش روند پیشرفت بیماری 
کمک کنند. محققان با انجام مطالعه بر روی موش ها دریافتند مفنامیک اسید می تواند 
به طورکامل موجب برگشت از بین رفتن حافظه و التهاب مغز که تغییرات اصلی آلزایمر 
هستند، شود. در این مطالعه، محققان از 2۰ موش که مبتلا به علائم بیماری آلزایمر بودند، 
استفاده کردند. تحقیق زمانی انجام شد که موش ها مبتلا به مشکلات حافظه بودند. آنها به 
دو گروه ۱۰ تایی تقسیم شدند. به گروه اول داروی مفنامیک اسید و به گروه دوم دارونما 
به مدت یک ماه داده شد. محققان مشاهده کردند از بین رفتن حافظه کاملا در موش ها از 
بین رفت به طوریکه سطح حافظه شان به اندازه موش های بدون آلزایمر بازگشت. دیوید 
براو، سرپرست تیم تحقیق، در این باره می گوید: »در حال حاضر شواهد قویا نشان می 
دهند که التهاب در مغز موجب تشدید بیماری آلزایمر می شود. تحقیق ما برای اولین بار 
نشان می دهد مفنامیک اسید می تواند مسیر التهابی مهمی موسوم به NLRP۳ که به 
سلول های مغز اسیب می رساند را هدف قرار دهد.« اگرچه براو اعلام می کند که تحقیقات 
بیشتری برای تاثیر این دارو بر روی انسان ها و تاثیرات بلندمدت آن نیاز است و نباید در این 
مرحله بر روی انسان های مبتلا به آلزایمر استفاده شود. در حال حاضر، داروی مفنامیک 

اسید برای کاهش علائم و درد دوره عادت ماهانه زنان تجویز می شود.

توصیه کارشناسان؛

زنان برای مقابله با دیابت و بیماری قلبی 
سویا بخورند

طبق مطالعات مصرف رژیم غذایی غنی از سویا به زنان مبتلا به نوعی اختلال هورمونی 
مرتبط با ناباروری در پیشگیری از ریسک دیابت و بیماری قلبی کمک می کند. 

به گزارش  مهر، محققان دانشگاه کاشان ایران در مطالعه خود به بررسی  تاثیر ایزوفلاوون 
ها، که به طور طبیعی در سویا وجود دارند، بر زنان مبتلا به سندروم تخمدان پلی کیستیک 
)PCOS( پرداختند. اختلال PCOS یک نوع اختلال هورمونی است که موجب بزرگ 
شدن تخمدان ها شده و کیست های کوچکی بر لایه بیرونی آن ایجاد می شود. این 
اختلال علت اصلی ناباروری است. زنان مبتلا به PCOS، با ریسک بالای ابتلا به سایر 
مشکلات سلامت نظیر دیابت و بیماری قلبی هم روبرو هستند. ذات الله عاصمی، سرپرست 
تیم تحقیق، در این باره می گوید: »مطالعه ما نشان می دهد مصرف منظم سویا به زنان 
مبتلا به PCOS در بهبود متابولیک و سلامت قلبی-عروقی شان کمک می کند. یافته ها 
نشان داد زنانی که به طورمنظم ایزوفلاوون های سویا را مصرف می کردند شاهد بهبود 
در نشانگرهای بیولوژیکی خود بودند که تاثیر موثری بر استفاده بدن از انسولین در جهت 
فرآوری قند داشت. ایزوفلاوون های سویا با کاهش میزان جریان انسولین در خون و سایر 
نشانه های بیولوژیکی مرتبط با مقاومت انسولین، مانع از ابتلا فرد به دیابت نوع2 می شوند. 
همچنین خوردن سویا موجب کاهش سطح تستوسترون، کلسترول مضر LDL و تری 
گلیسیریدها یا چربی های موجود در خون می شود. این تحقیق شامل ۷۰ زن بین رده 
سنی ۱۸ تا ۴۰ سال بود. به نیمی از زنان به طور تصادفی به مدت ۱2 هفته روزانه ۵۰ 

mg/d مکمل ایزوفلاوون سویا و به نیمی دیگر دارونما داده شد.

یافته های تحقیقاتی نشان می دهد؛

رژیم غذایی مناسب برای
 کاهش فشارخون و سنگ کلیه

به گفته محققان، رژیم غذایی DASH نه تنها می تواند فشارخون را کاهش دهد بلکه 
ریسک ابتلا به بیماری کلیوی را نیز کاهش می دهد. 

به گزارش  مهر، یافته های محققان دانشکده سلامت عمومی دانشگاه جان هاپکینز 
مریلند نشان می دهد رژیم غذایی مملو از مغزیجات آجیلی و حبوبات، لبنیات کم چرب، 
غلات کامل حاوی سبوس، میوه ها و سبزیجات و حاوی میزان کم گوشت قرمز و فرآوری 
شده، نوشیدنی های شیرین شده با قند و سدیم نه تنها موجب کاهش فشارخون می 
شود، بلکه ریسک ابتلا به بیماری مزمن کلیه را هم کاهش می دهد. این رژیم که به 
رژیم غذایی DASH )شیوه های رژیمی توقف فشارخون بالا( معروف است، در ابتدا برای 
کاهش فشارخون طراحی شده بود. کیسی ربولز، سرپرست تیم تحقیق، در این باره می 
گوید: »این رژیم غذایی علاوه بر فواید مختلف برای سلامت، می تواند به کاهش ریسک 
ابتلا به بیماری کلیه هم کمک کند.« در این مطالعه، محققان گزارشات بدست آمده از 
مطالعه ARIC )ریسک تصلب شریان در جوامع( را بررسی کردند. این مطالعه از سال 
۱۹۸۷ با پیگیری وضعیت گروهی متشکل از ۱۵,۷۹2 فرد میانسال از ایالت های مریلند، 
کارولینای شمالی، مینه سوتا و می سی سی پی به مدت بیش از 2۰ سال آغاز شد. محققان 
دریافتند شرکت کنندگان دارای پایین ترین نمره در رژیم غذایی DASH )کسانی که کمتر 
مواد غذایی نظیر میوه، سبزیجات و مغزیجات و بیشتر گوشت قرمز و نمک مصرف می 
کردند( در مقایسه با افراد دارای بالاترین نمره در رژیم غذایی DASH، ۱۶ درصد بیشتر 
در معرض ابتلا به بیماری کلیوی قرار داشتند. افرادی که بالاترین میزان مصرف گوشت 
قرمز و فرآوری شده را داشتند 22 درصد بیشتر از افراد با کمترین میزان مصرف این مواد 
خوراکی در معرض ریسک ابتلا به بیماری مزمن کلیه قرار داشتند. افرادی که بالاترین 
مصرف مغزیجات آجیلی و بنشن و حبوبات را داشتند ۹ درصد کمتر در معرض ابتلا به 

بیماری کلیه بودند.

سردی دست و پاها نشانه چیست؟
بسیاری از افراد گاه از سردی دست و پا شکایت می کنند، مخصوصا وقتی هوا سرد 
می شود. ولی سردی دست ها و پاها در برخی افراد که همیشه دچار این مشکل هستند 

مربوط به سرما نیست و می تواند نشان دهنده پایین بودن فشار خون باشد.
وقتی صحبت از فشار خون می شود، اغلب هشدارها متوجه خطرات و پیامدهای بالا 
بودن آن است. زیرا فشار خون بالاتر از ۹۰.۱۴۰ میلیمتر جیوه خطر حمله قلبی و سکته 
را افزایش می دهد.به گزارش پایگاه اینترنتی دویچه وله،با این حال افرادی هم هستند 
که از پایین بودن فشار خون رنج می برند. طبق آمار در آلمان ۳ تا ۵ میلیون افراد به این 
عارضه مبتلا هستند. افت فشار خون اکثرا بی ضرر است اما در برخی موارد ممکن است 
نشان دهنده اختلالی جدی باشد.طبق داده های سازمان بهداشت جهانی فشار خون زیر 
۶۰.۱۰۰در زنان و۷۰.۱۱۰ در مردان پایین محسوب می شود و پزشک باید علت این 
عارضه را به دقت بررسی کند و دریابد که آیا پایین بودن فشار نتیجه یک اختلال ارگانیک 
است و یا موقت و گذراست.برای مثال ممکن است افت فشار خون ناشی از کم کاری غده 

تیروئید و یا نارسایی قلبی باشد.
*انواع افت فشار خون

فشار خون پائین به خودی خود بیماری محسوب نمی شود. کسانی که به افت فشار 
خون مبتلا هستند در موقعیت های خاص که دچار سرگیجه و یا وزوز گوش می شوند و 

یا خسته هستند و دست و پای سرد دارند به این عارضه در خود پی می برند.
پزشکان افت فشار را به سه گونه تنظیمی، مزمن و اپیزودیک تقسیم بندی کرده اند. 
افت فشار تنظیمی هنگام تغییر فیزیکی سریع صورت می گیرد، برای مثال هنگامی که 
بدن از حالت دولا یا نشسته سریعا به حالت ایستاده تغییر حالت بدهد. در این حالت 
ممکن است شخص دچار سرگیجه شود. منظور از افت فشار مزمن یا اپیزودیک اختلال 
در سیستم گردش خون است که در این حالت شخص دچار ضعف حافظه یا خستگی 

سریع می شود.
افراد مسن باید بیش از همه افت فشار خون را جدی بگیرند چرا که ممکن است این 

عارضه در این افراد موجب لغزش و زمین خوردن و شکستگی استخوان شود.
*درمان فشار خون پائین

فشار خون پائین در بیشتر موارد درمان دارویی ندارد. به جای آن بیشتر از روش های 
خوددرمانی استفاده می شود. استفاده از جوراب واریس می تواند به بهبود جریان خون و 
گردش خون و در نتیجه افزایش فشار خون کمک کند. با این حال قبل از استفاده از این 

جوراب ها باید پزشک مشورت شود.
تحرک نیز می تواند در موارد بروز افت فشار خون به تسریع گردش خون کمک کند. 
شخص مبتلا می تواند صبح ها پیش از برخاستن در حالت درازکش پا دوچرخه بزند. 
درغیر این صورت ممکن است حین برخاستن چشمش سیاهی برود یا دچار سرگیجه 
شود. به طور کل افرادی که افت فشار خون دارند باید موقع برخاستن از جا احتیاط کنند 

و آهسته بلند شوند.
ورزش های هوازی چون پیاده روی، دوچرخه سواری و اسکی به بهبود فرد دچار افت 
فشار خون کمک می کند. همچنین تناوب بین دوش آب گرم و سرد سیستم قلبی- 

عروقی را تحریک کرده و به گردش خون کمک می کند.
چنانچه گرفتن دوش سرد ناخوشایند است می توان پاها را با آب گرم و بلافاصله آب 
سرد شستشو داد. البته همیشه در این مورد باید با پزشک معالج مشورت کرد زیرا تناوب 

بین دوش آب گرم و سرد برای مبتلایان به برخی بیماری های عروقی مضر است.
همچنین افراد مبتلا به فشار خون پائین می توانند غذاهای پرنمک مصرف کنند. خوردن 
وعده های کوچک غذایی به دفعات در طول روز نیز می تواند در تنظیم فشار خون موثر 
باشد. اما مصرف مایعات نیز باید به همان میزان افزایش یابد. نوشیدن دو لیتر مایعات در 

روز به تنظیم فشار خون کمک می کند.

محققان دانشگاه شیراز موفق شدند حسگر نانوساختاری را تولید کنند که به صورت 
بی سیم و بدون استفاده از انرژی الکتریکی، میزان گاز سولفید هیدروژن را با حساسیت 

بالا تشخیص می دهد.
 سولفید هیدروژن گازی است بی رنگ، سمی و آتش گیر که بوی آن شبیه به بوی 
تخم مرغ فاسد است. این گاز به عنوان گاز فاضلاب و متعفن همراه با ایجاد خفقان شناخته 
می شود. چاه های نفت و مخازن گاز یکی از منابع اصلی این گاز خطرناک به شمار می رود.

وجود مقادیر گاز سولفید هیدروژن بیش از یک مقدار بحرانی می تواند موجب مرگ افراد 
حاضر در محل شود. ازاین  رو ابداع و استفاده از روشی که مقادیر اندک این گاز را تشخیص 
دهد، جهت حفظ سلامتی مهندسان شاغل در صنایع نفت و گاز، ضروری به نظر می رسد. 
محسن اسد با تأکید بر خطرات حضور گاز سولفید هیدروژن گفت: در این پژوهش یک 
حسگر بی سیم نانوساختار جهت تشخیص مقادیر بسیار اندک گاز سولفید هیدروژن معرفی 

و ساخته  شده است.
وی اظهار داشت: نانوحسگر ساخته شده آستانه  تشخیص بسیار پایینی دارد؛ همچنین 
این نانوحسگر نیازی به منبع تغذیه نخواهد داشت و می توان آن را بر روی پوست بدن 

مهندسان نصب کرد.
به گفته اسد، در ساختار این حسگرها به صورت همزمان از نانوذرات اکسید مس و 
نانولوله های کربنی استفاده شده است. نانوذرات اکسید مس موجب کاهش حد تشخیص 
حسگر شده و حضور نانولوله های کربنی سرعت تشخیص این نانوحسگر را افزایش می دهد. 
وی افزود: در این پژوهش ابتدا نانوذرات اکسید مس و نانولوله های کربنی سنتز، 
بهینه سازی و مشخصه یابی شده اند و در مرحله  بعد حسگر بی سیم ساخته و سیستم قرائت 

حسگرها راه اندازی شده است. در نهایت نیز حسگر ساخته شده بهینه سازی شده است.
وی افزود: این حسگر آزمایشگاهی علاوه بر صنایع نفت و گاز در تشخیص فساد گوشت 

نیز کاربرد خواهد داشت.

اگر از سال ۱۹۹۵ به این سو خودرویی متعلق به شرکت فولکس واگن خریداری کرده 
اید، باید نگران هک شدن قفل درب های آن باشید.

محققان امنیتی راهی برای سوء استفاده از یک سیستم مخابراتی رادیویی موسوم به 
SDR یافته اند. از این روش می توان قفل صدها میلیون خودروی ساخت فولکس واگن را 

باز کرد و آنها را به سرقت برد.
این محققان در عمل دو آسیب پذیری متفاوت را شناسایی کرده اند. آسیب پذیری اول 
مربوط به تقربیا تمامی خودروهای تولیدی فولکس واگن از سال ۱۹۹۵ به بعد است. به 
گونه ای که تنها تازه ترین مدل از خودروی گلف که توسط این شرکت تولید شده در برابر 

حفره امنیتی یاد شده مصونیت دارد.
گروهی از هکرها در دانشگاه بیرمنگام انگلستان با مهندسی معکوس توانسته اند مشکل 
یاد شده را شناسایی کنند و داده های مهم یک کلید رمزگذاری را استخراج کرده و از آن 
برای باز کردن قفل خودروها استفاده کنند. این کلید رمزگذاری در بسیاری از خودروها 

مورد استفاده قرار می گیرد.
اطلاعات کلید یاد شده در ترکیب با داده های خاص رمزگذاری شده در کلید کنترل از 
راه دور هر خودرو که با استفاده از روش های استراق سمع الکترونیک قابل بازیابی است، 
سر نخ لازم برای باز و بسته کردن قفل هر خودرو را در اختیار هکرها قرار می دهد. فولکس 

واگن می گوید از موضوع مطلع شده و در حال بررسی آن است.
اما آسیب پذیری دوم مربوط به خودروهای ساخت دهها شرکت اتومبیل سازی و از 
جمله  Alfa Romeo،Citron، Fiat، Ford، Mitsubishi،Nissan، Opel و  Peugeotاست. 
هکرها این بار با نفوذ به سیستم رمزگذاری HiTag2 کلیدهای کنترل از راه دور خودروها 
و سرقت کدهای ارسالی برای کلیدهای کنترل از راه دور توانستند اطلاعات مورد نیاز برای 
باز کردن قفل انواع اتومبیل ها ساخت این شرکت ها را در کمتر از یک دقیقه جمع آوری 
کنند. کارشناسان هشدار می دهند که ممکن است از این روش برای چندین مورد سرقت 

اتومبیل به خصوص در هوستون آمریکا استفاده شده باشد.

حسگر گازی نانویی تولید شد

قفل تمام خودروهای ساخت فولکس واگن 
هک می شود

در آینده دندانپزشکی بازساختی و استخراج سلول های بنیادی از دهان به عنوان یکی از 
ابزارهای مهم در درمان بیماری مختلف به ویژه بیماری های صعب العلاج تبدیل می شود.

 امیر علی حمیدیه، دبیر ستاد توسعه علوم و فناوریهای سلول های بنیادی در دومین 
سمپوزیوم سلول های بنیادی و دندانپزشکی بازساختی در بیماری های دهان، فک و 
صورت، سلامت و امنیت را از عناصر حیاتی برای زندگی بشر برشمرد و بیان کرد: به زودی 
دندانپزشکی بازساختی و استخراج سلول های بنیادی از دهان به عنوان ابزاری به منظور 

درمان بیماری های صعب العلاج به کار خواهد رفت.
کاربرد سلول های بنیادی انقلابی بزرگ در جامعه پزشکی است

دبیر ستاد توسعه علوم و فناوری های سلول های بنیادی ضمن بحث پیرامون این موضوع 
که کاربرد سلول های بنیادی در درمان بیماریها به عنوان انقلاب چهارم پزشکی است، 
اظهار داشت: اهمیت علوم سلول های بنیادی به اندازه ای است که رهبر معظم انقلاب سال 
گذشته این علم را جزء نوامیس علمی کشور برشمرند. وی سلامت و امنیت را از عناصر 

حیاتی برای زندگی بشر برشمرد که در عصر حاضر دستیابی به این دو موضوع به نوعی 
وابسته به پیشرفت های زمینه سلول های بنیادی و دستیابی کشور به اشل های جهانی در 
این حوزه است. در این کنگره ابوالفضل باقری رئیس دانشکده دندانپزشکی دانشگاه علوم 
پزشکی اردبیل و دبیر علمی کنگره با بیان اینکه این کنگره با هدف ارتقاء پیشرفت های 
علمی گروه هایی که در این حوزه فعالیت می کنند بیان کرد: سمپوزیوم سلول های بنیادی و 
دندانپزشکی بازساختی در بیماری های دهان، فک و صورت به همت دانشکده دندانپزشکی 
دانشگاه علوم پزشکی اردبیل و با حمایت ستاد توسعه علوم و فناوری های سلول های بنیادی 
معاونت علمی و فناوی ریاست جمهوری در چهار محور مهندسی بافت در دندانپزشکی، 
مباحث پایه در سلول های بنیادی دندانپزشکی و پزشکی بازساختی، اخلاق و استانداردهای 
در دندانپزشکی بازساختی و افق های نوین در درمان های دندانپزشکی با استفاده از فناوری 
های نوین برگزار می شود. وی در ادامه بیانات خود تعداد شرکت کنندگان در کنگره را 

حدوداً ۳۵۰ نفر اعلام کرد. 

در اتفاقی عجیب زنبورها پیشرفته ترین جنگنده ساخته 
شده در تاریخ را زمین گیر کرده اند.

 از پهپادها به عنوان یک فناوری نوظهور در آسمانها یاد 
می شود با این حال حتی این سیستمهای پیشرفته پروازی 
هم خطری برای جنگنده های قدرتمند و پیشرفته ای نظیر 

F-22 محسوب نمی شوند.
اما درحالی که تصور می شود هیچ سیستم پروازی توانایی 
مقابله با این جنگنده و ایجاد مشکل برای آن را نداشته 
باشد اما خبر می رسد که زنبورها یک فروند F-22 را زمین 

گیر کرده اند.
به  را  خود  زنبورها  از  بزرگی  دسته  پیش  چندی 
محل خروج گازهای داغ سیستم موتوری یک فروند 
اطراف  در  عجیبی  طرز  با  و  رسانده   22-F جنگنده 

آن نشستند. 
این اتفاق عجیب در پایگاه هوایی واقع در ویرجینیا روی 

داد تا عملا جنگنده مورد نظر زمین گیر شود.
ناتوانی خدمه این پایگاه در دور کردن زنبورها موجب شده 
تا آنها به دنبال افراد حرفه ای باشند که بتوانند از عهده 

متفرق کردن زنبورها برآیند.
کارشناسانی که برای بررسی این موضوع راهی پایگاه 
هوایی ویرجینیا شدند اعلام کردند که با بزرگترین گروه 

زنبورهایی روبرو شده اند که تاکنون دیده اند.
آنها از لوله های متصل به سیستمهای مکنده برای شکار 
زنبورها و جمع آوری آنها در محفظه ای مخصوص استفاده 

کردند.
کارشناسان وزن این زنبورها را حدود ۴ کیلوگرم که 

معادل 2۰ هزار زنبور می شود عنوان کردند.

درمان بیماری های صعب العلاج با استخراج سلول های بنیادی از دهان

زنبورها پیشرفته ترین جنگنده جهان را زمین گیر کردند

مضرات بازی های کامپیوتری و ویدئویی

همانطور که قبلا گفتیم افراط و زیاده روی در انجام بازی های کامپیوتری و ویدئویی برای 
سلامتی مضر است، ولی انجام متعادل این بازی ها نه تنها ضرری ندارد، بلکه مفید نیز است. برخی 
از مشکلات سلامتی مربوط به انجام بیش از حد بازی های کامپیوتری و ویدئویی شامل صدمات 
استخوانی، مشکلات پوستی، تشنج کردن به دلیل هیجان بازی در بیماران مبتلا به صرع و حتی 

در موارد نادر مرگ است.
طبق مطالعات، کودکانی که زمان زیادی را صرف بازی های کامپیوتری و ویدئویی می کنند 
ممکن است بیشتر دچار مشکل در دقت و یادگیری دروس شوند. محققان دریافتند که کودکانی 
که بیش از دو ساعت در روز بازی کامپیوتری می کنند، دو برابر بیشتر دچار مشکلات توجه در 

دروس می شوند.
امکان اعتیاد به بازی های کامپیوتری و ویدئویی وجود دارد. طبق برخی بررسی ها، این بازی ها 

باعث بروز کوتاه مدت رفتار پرخاشگرانه، خشونت و ترس در افراد می شوند.
استفاده ی طولانی مدت از بازی های کامپیوتری و ویدئویی می تواند منجر به سردرد، سرگیجه 

و استفراغ به علت تمرکز بر صفحه ی نمایشگر شود.
عوارض جسمی اعتیاد به بازی های کامپیوتری و ویدئویی شامل کبودی زیر چشم، سفتی 
عضلات شانه، کم خوابی، میگرن، کمردرد، اختلالات غذا خوردن و بهداشت ضعیف شخصی 

است.
بعضی مطالعات ارتباط بین این بازی ها و مشکلات روحی افراد مانند پرخاشگری در مردان و 
افزایش افسردگی در زنان را نشان می دهند. البته یک مطالعه ادعا می کند دخترانی که بازی 
های کامپیوتری و ویدئویی را انجام می دهند، کمتر افسرده می شوند، اما بیشتر به دعوا گرایش 

پیدا می کنند.
 بازی های کامپیوتری و ویدئویی یکی از عوامل اصلی زندگی ناسالم و بی تحرک هستند.

مشکلات استخوانی عضلانی
کودکان اغلب از مشکلات استخوانی هنگام انجام بازی های کامپیوتری و ویدئویی شکایت 
دارند، مثل درد دست، درد گردن و کمردرد. اقدامات ارگونومیک می تواند مشکلات وضعیتی 

بدن را بهبود ببخشند.
مشکلات مربوط به انگشت شست در کودکان که شامل بی حسی و زدن تاول در اثر استفاده 

بیش از حد از کنترل پلی استیشن بود، گزارش شده است.
استفاده بیش از دو ساعت از رایانه می تواند موجب بروز درد در بسیاری از قسمت های بدن شود. 
همچنین بازی کردن مداوم و طولانی مدت به احتمال زیاد منجر به افزایش درد کمر خواهد شد. 
بررسی ها نشان می دهد کودکانی که بیش از دو ساعت در روز این گونه بازی ها را انجام می 
دهند، در مقایسه با کودکانی که در همین مدت تلویزیون تماشا می کنند بیشتر دچار کمردرد 

می شوند.
مشکلات چشمی

ممکن است بازی های کامپیوتری و ویدئویی با مشکلات بینایی همراه باشند. مشاهده ی بیش 
از حد صفحه ی نمایشگر می تواند باعث فشار به چشم شود. استفاده ی طولانی مدت از بازی 
های کامپیوتری و ویدئویی می تواند منجر به سردرد، سرگیجه و استفراغ به علت تمرکز بر صفحه 

ی نمایشگر شود.
با این حال مطالعات خاصی نشان داده اند که بازی های کامپیوتری و ویدئویی می توانند به 

منظور اصلاح برخی مشکلات چشمی استفاده شوند. یک تحقیق درباره اثرات بازی های اکشن 
نشان داد افرادی که بازی می کنند در مقایسه با بقیه افراد، دقت بیشتری در دید محیطی و دید 
مرکزی دارند. اخیرا مشخص شده بازی درمانی به همراه اکلوژن تراپی تا حد زیادی موجب بهبود 

بینایی در افراد دچار تنبلی چشم می شود.
چاقی

مطالعات زیادی در مورد اثرات تلویزیون و بازی های کامپیوتری بر افزایش شاخص توده ی بدنی 
انجام شده است. معلوم شده که افزایش مدت زمان انجام این بازی ها با افزایش شاخص توده 
ی بدنی در کودکان ارتباط دارد. یک بررسی نشان داد پسرانی که کمتر از ۱.۵ ساعت را صرف 
تماشای تلویزیون یا انجام این بازی ها می کنند، ۷۵.۴ درصد کمتر از کسانی که بیش از ۱.۵ 
ساعت وقت صرف می کنند دچار اضافه وزن می شوند. یک جلسه بازی ویدئویی منجر به افزایش 

مصرف مواد غذایی و اشتها می شود.
سندروم تونل کارپال

نشانگان یا سندرم تونل کارپال با استفاده طولانی مدت از رایانه در ارتباط است. پس تعجبی 
ندارد که آن را یک نشانه اعتیاد به بازی های ویدئویی بدانیم. سندروم تونل کارپال ناشی از فشار 
بر روی عصب مچ دست است. استفاده ی بیش از حد از ماوس کامپیوتر می تواند چنین ورم و 

التهابی را ایجاد کند.
میگرن

سردردهای میگرنی از یک نقطه شروع می شوند و به آرامی گسترش پیدا کرده و دردناک تر 
می گردند. سردرد شدید می تواند منجر به استفراغ شود. نور و صدا هم می توانند منجر به بروز 
درد میگرنی شوند. فردی که برای مدت زمان زیادی بازی ویدئویی انجام می دهد به دلیل فشار 

زیاد به چشم، بیشتر در معرض دردهای میگرنی قرار می گیرد.
اختلالات خواب 

اصطلاح اختلال خواب شامل چند نوع مشکل است از جمله بی خوابی، حمله ی خواب ، آپنه 
ی خواب، میوکلونوس شبانه )پرش پاها یا بازوها در حین خواب( و نابهنجاری خواب ) مثل کابوس 

های شبانه، راه رفتن در خواب، صحبت کردن و بختک(.
اختلالات خواب به علت تحریک بیش از حد مغز ایجاد می شوند. کسانی که بیش از حد به بازی 

های ویدئویی فکر می کنند، نمی توانند به راحتی در شب بخوابند.
اختلالات غذاخوردن

بی نظمی در غذاخوردن در اثر بازی های ویدئویی افزایش می یابد، زیرا بیشتر معتادان به این 
بازی ها وقت کافی برای غذاخوردن در نظر نمی گیرند و به جای خوردن غذاهای سالم و داشتن 
وعده های غذایی متعادل، به طور سریع و ناسالم غذا می خورند. در موارد شدید حتی ممکن 

است غذا نخورند.
بهداشت فردی کم

معتادان به این بازی ها اهمیت زیادی به بهداشت شخصی خود نمی دهند و استحمام، مسواک 
زدن، شستن صورت و شانه زدن مو را پشت گوش می اندازند.

این عوارض جسمی از یک بازی به بازی دیگر متفاوت است. هر چند شدت عواقب جسمی 
به شدت اعتیاد به بازی مربوط است، ولی همیشگی نیست. بازیکنی که در حال حاضر شرایط 

جسمی و بهداشت ضعیف تری دارد، زودتر عواقب بی توجهی های خود را خواهد دید.
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معاون استاندار قم: 

نمایشگاه هفته دولت نباید عرصه ای برای 
برندسازی و تبلیغات باشد 

معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم با تاکید بر اهمیت نمایشگاه 
دستاوردهای دولت امسال گفت: نمایشگاه هفته دولت نباید به عرصه ای برای برند سازی 

و تبلیغات شرکت ها و واحدهای تولیدی تبدیل شود. 
سید صدر الدین موسوی روزشنبه درجلسه هماهنگی برگزاری نمایشگاه دستاوردهای 
دستگاه های اجرایی استان در هفته دولت تحت عنوان »سیمای امید« با بیان این مطلب، 
اظهار داشت: مدیران اجرایی ضمن اهتمام جدی نسبت به برپایی نمایشگاه هفته دولت با 
مشارکت پر شور و خوب مردم و مسئولان باید فضا را به گونه ای مدیریت کنند، که این 
نمایشگاه از هدف اصلی خود که همان انعکاس عملکرد دولت است، خارج نشود.موسوی 
درعین حال خاطرنشان کرد: با توجه به عملکرد خوب و شایسته برخی از نخبگان و شرکت 
های دانش بنیان تحت نظر آنها، با هماهنگی مدیران به گونه ای که هیچ تبلیغی برای 
این شرکت ها صورت نگیرد، درخارج از غرفه ها در خصوص معرفی آنها اقدام شود.معاون 
استاندار قم با تاکید بر اهمیت حضور فعال دستگاه های اجرایی استان در این نمایشگاه 
و همکاری جامع و کامل همه مدیران در اجرایی هر چه مطلوب تر آن، خاطرنشان کرد: 
سیمای امید جلوه هایی از تلاش ها و خدمات دستگاه های اجرایی و خدمت رسان طی سه 
سال فعالیت خود در دولت تدبیر و امید را در معرض دید عموم قرار می دهد، از این رو همه 
دستگاه ها باید با حضور پررنگ واطلاع رسانی دقیق خودبا پرهیز ازارائه عملکردهای گذشته 
تازه ترین وآخرین دستاوردهای مجموعه و نهاد متبوع خویش را در این نمایشگاه منعکس 
نمایند.معاون استاندار قم همچنین با اشاره به رایزنی های در حال انجام برای دعوت از یکی 
از اعضای کابینه دولت تدبیر و امید برای حضور و بازدید از این نمایشگاه، خاطرنشان کرد: 
دستگاه هایی که در ارائه فعالیت های سه سال گذشته خود موفق عمل کنند، مورد تجلیل 
قرار خواهند گرفت.وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به ضرورت و اهمیت 
برپایی نمازهای جماعت در مراکز مختلف دولتی و پیش بینی بودجه برای احداث نمازخانه 
طبق ماده ۴ ضوابط اجرای بودجه همه دستگاه باید اعتبار لازم را نسبت به تحقق این امر 
اختصاص دهند. جلسه هماهنگی نمایشگاه سیمای امید که قرار است از دوم تا هشتم 
شهریور ماه در محل نمایشگاه های دائمی قم بر پا شود، با موضوع تبیین اقدامات و فعالیت 

های دستگاه های اجرایی استان برای حضور در این نمایشگاه برگزار شد.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم مطرح کرد:

 فعال کردن واحدهای تولیدی تعطیل 
به جای ایجاد فرصت های شغلی جدید 

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم گفت: ایجاد فرصت های شغلی جدید 
با سرمایه گذاری امری زمان بر است ولی برای فعال کردن واحدهای تعطیل و یا افزایش 
بهره وری و افزایش تولید می توان در کوتاه ترین زمان و صرف هزینه هایی پایین تر، فرصت 

شغلی ایجاد کرد. 
امیر طیبی نژاد اظهار کرد: سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران در راستای 
سیاست های اقتصاد مقاومتی دولت از ابتدای سال جاری برنامه ها و اقدامات شایسته ای در 
راستای حمایت از صنعت انجام داده است. وی تشویق و تخفیفات به واحدهای صنعتی 
بدهکار، اختصاص تسهیلات بانکی و معرفی به بانک های عامل، پایش واحدهای تعطیل 
و راکد و بازدیدهای دوره ای مدیران و کارشناسان این شرکت را بخشی از این برنامه ها 
برشمرد و افزود: در گذشته بانک ها تسهیلات خود را در اختیار واحدهای صنعتی قرار 
می دادند که فاقد بدهی و یا چک برگشتی باشند که با تلاش های دولت این محدودیت 
حذف شد. مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم عدم بلوکه کردن بخشی از تسهیلات 
اخذ شده توسط واحدهای صنعتی را یکی دیگر از خدمات ارائه شده به واحدهای صنایع 
کوچک عنوان و بیان کرد: از این پس بانک ها نمی توانند بخشی از وام اعطایی به صنعتگران 
را با هر عنوانی نزد خود نگه دارند و استاندار قم طی جلسات اقتصاد مقاومتی که به 
صورت هفتگی برگزار می شود بر روی این موضوع حساسیت خاصی دارد. وی همچنین 
به تلاش های این شرکت برای فعال کردن واحدهای صنعتی راکد و افزایش بهره وری در 
واحدهای صنعتی اشاره کرد و گفت: ایجاد فرصت های شغلی جدید با سرمایه گذاری امری 
زمان بر است و برای به ثمر نشستن آنها حداقل به یک تا دو سال زمان نیاز است ولی برای 
فعال کردن واحدهای تعطیل و یا افزایش بهره وری و افزایش تولید می توان در کوتاه ترین 

زمان و صرف هزینه هایی پایین تر، فرصت شغلی ایجاد کرد.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی : 

41 مرکز جامعه سلامت در قم فعال است 
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم از فعالیت ۴۱ مرکز جامعه سلامت در این استان 

با حضور روانشناسان و کارشناسان خبر داد. 
مرتضی آقا حسنی روز شنبه در کارگروه آموزش پیشگیری اولیه از اعتیاد ویژه تربیت 
کادر متخصص متمرکز بر محیط کاراظهار داشت: این مراکز بر اساس نیازسنجی های 
هر منطقه، برنامه ریزی می کنند. وی افزود: بیشترین مشکل مراجعه کنندگان به این 
مراکز اعتیاد است که به هر نحوی تمام افراد جامعه را درگیر خویش کرده است از این رو 
آماده هستیم تا هر برنامه ریزی که به نفع کاهش اعتیاد استان باشد اجرایی کنیم. معاون 
بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به برگزاری کارگاه های آموزش پیشگیری از 
اعتیاد گفت: این کارگاه ها باعث توانمند شدن کارمندها و متخصصان می شود تا بتوانند 
با ارائه راهکارها به اشخاص مختلف، خانواده ها را مضرات اعتیاد آگاه کنند. در بخش دیگر 
این کارگروه معاون اداری و مالی دانشگاه پردیس قم نیز گفت: آمادگی برگزاری نشست 
های مختلف با نهادهای مربوطه هستیم تا بتوانیم بازخوردهای نشست های تخصصی را به 
مراکز مشاوره ارائه دهیم تا مورد بررسی قرار گیرد. سهیل محمدی افزود: باید نیازهای هر 
استان مورد شناسایی قرار بگیرد تا بر اساس سطح فرهنگی، علمی و مذهبی و نوع آسیب 
ها چالش ها رو مورد بررسی قرار داده و کارگروه ها مختلف را برگزار کنیم. کارگروه آموزش 
پیشگیری اولیه از اعتیاد ویژه تربیت کادر متخصص متمرکز بر محیط کار از سوی اداره 
کل فرهنگی و پیشگیری ستاد مبارزه با مواد مخدر و مرکز دانشگاه تهران)پردیس فارابی 
قم ( در مرکز بهداشت استان قم آغاز شد. این دوره دو روزه با ارائه سرفصل های ضرورت، 
پیشرفت و اهداف پیشگیری از مواد در محیط کار، الگوی بوم شناختی در محیط کار و 
دلایل استرس کاری و خشونت محیط کار، برنامه های پیشگیری از سو مصرف مواد در 

محیط کار و روش اجرای برنامه پیشگیری در قم اجرایی می شود.

مدیرکل بهزیستی استان قم: 

راه اندازی خانه های سلامت در قم
 ضروری نیست 

مدیرکل بهزیستی استان قم گفت: در شرایط فعلی، راه اندازی خانه های سلامت در این 
استان ضروری نیست. 

رضا سلیقه ، با بیان اینکه خانه سلامت در استان قم از سال ۹۰ تعطیل شد، افزود: در شرایط 
فعلی تعداد دختران در معرض آسیب که احتیاج به دریافت خدمات خانه سلامت داشته 
باشند در استان قم بسیار کم است.وی اضافه کرد: اگر مواردی نیز باشد بر اساس تشخیص 
تیم تخصصی مرکز مداخله در بحران، این دختران به مدت 2۰ روز از خدمات سرپایی 
این مرکز استفاده می کنند و به خانه برمی گردند، ولی همچنان با مددکاران در ارتباط 
هستند.وی در عین حال گفت: اگر ضرورت راه اندازی خانه سلامت در استان قم احساس 
شود، یک مرکز مجهز و آماده وجود دارد و در مدت کوتاهی این اقدام صورت می گیرد.

بابایی خاطرنشان کرد: خانه های سلامت مراکزی ویژه دختران در معرض آسیب است که 
مشکلاتی در خانواده برای آن ها پیش آمده و شرایط بازگشت به خانه برای این دختران 
فراهم نیست.وی اضافه کرد: در خانه های سلامت دختران در معرض آسیب به صورت 
موقت به مدت ۶ ماه نگهداری می شوند و در صورت لزوم این مدت قابل تمدید است تا 
زمانی که شرایط پذیرش آن ها در خانواده مهیا شود.وی ادامه داد: این دختران تا زمانی 
که در مرکز هستند از خدمات آموزشی، روانشناسی، مددکاری و مشاوره های فرهنگی و 
اجتماعی بهره مند می شوند.کارشناس دفتر امور آسیب دیدگان اجتماعی بهزیستی قم 
گفت: در خانه های سلامت اقامت و سایر خدمات خوابگاهی به دختران ارائه می شود و 
مددکاران اجتماعی با برگزاری جلسات مشاوره ای خانواده فرد را نیز برای پذیرش وی آماده 
می کنند.وی افزود: زمانی که دختران مهارت های لازم جهت ادامه زندگی سالم و ایده آل 
تر را دریافت کردند و خانواده نیز جهت پذیرش وی آماده شد، این دختران به آغوش خانواده 
برمی گردند.به گفته وی، وضعیت زندگی این دختران در خانواده تا 2 سال توسط مددکاران 

خانه های سلامت پیگیری و اگر با مشکلی مواجه شوند پیگیری خواهد شد.

شهردار منطقه یک  قم خبر داد:

بهسازی ، تجهیز و افزایش ضریب ایمنی بوستان ها
شهردار منطقه یک  قم از بهسازی ، تجهیز و افزایش ضریب ایمنی بوستان های این 

منطقه خبرداد.
 مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به طرح بهسازی بوستان های سطح منطقه و راه اندازی 
و ایجاد بوستان های جدید اظهار داشت: یکی از اقدامات و فعالیت های مهم شهرداری 
منطقه یک رسیدگی به بوستان های قدیمی و بهسازی آنها در کنار احداث پارک ها و 
بوستان های جدید است . مقدم افزود: این طرح از ابتدای سال گذشته در دستور کار این 
منطقه قرار گرفته و اقدامات بهسازی، مرمت و تجهیز مبلمان آنها در حال انجام است 
..اصفهانیان مقدم تصریح کرد: تاکنون بوستان های یاس ، نوبهار ،شهید شفیعی ، خبرنگار، 
شایان ، شهدای آذر ،مهدی ، هاشمی و ... مورد بهسازی قرار گرفته و عملیات عمرانی و 

ایمن سازی آن ها در حال اتمام است .

رئیس پلیس راه استان قم خبرداد:

3 کشته در حوادث 24 ساعته 
محورهای استان قم

رئیس پلیس راه استان از کشته شدن سه نفر در حوادث 2۴ ساعته گذشته در محورهای 
مواصلاتی استان خبر داد.  سرهنگ" اردشیر جمشیدی راد  در تشریح این حوادث اظهار 
داشت: در 2۴ ساعته گذشته دو فقره تصادف در محورهای مواصلاتی استان رخ داده که دراثر 
آن متاسفانه منجر به فوت سه نفر از هموطنان شد.  وی با بیان اینکه یک دستگاه سواری 
پژو 2۰۶در "بلوار الغدیر روبروی پارک آب و تاب" به علت عدم توجه به جلو ابتدا با گاردریل 
وسط برخورد و در ادامه در حاشیه سمت راست واژگون که در نتیجه سرنشین عقب جوان 
۱۸ ساله به دلیل عدم استفاده از کمربند ایمنی از خودرو به بیرون پرتاب و متاسفانه در دم 
فوت می کند.  سرهنگ جمشیدی راد با اشاره به حادثه دوم نیز ادامه داد: در دیگر حادثه که 
در کیلومتر ۶۰ محور "قدیم قم تهران" رخ داد، یک دستگاه سواری پژو ۴۰۵به علت تخطی 
از سرعت مطمئنه سرپیچ و تجاوز از خط وسط با یک دستگاه کامیون کشنده بصورت رخ به 
رخ برخورد که متاسفانه راننده ۵۵ ساله و فرزندش ۱۹ ساله دردم فوت کردند.  رئیس پلیس 
راه استان در پایان به رانندگان هشدار داد: بستن کمربند ایمنی خصوصاً برای سرنشینان 

عقب باعث کاهش ۷۰ درصدی تلفات در حوادث ترافیکی می باشد. 

رئیس مرکز اورژانس ۱۱۵ قم :

حوادث ترافیکی هفته گذشته قم
 4 فوتی برجا گذاشت 

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: حوادث ترافیکی هفته 
گذشته در این استان ۴ فوتی برجا گذاشت.  محمدرضا حسنی روز شنبه در گفت و گو 
با ایرنا، افزود: روز جمعه  ، 22 مردادماه جاری برخورد یک دستگاه تریلی با یک خودروی 
سواری در جاده قدیم قم تهران باعث مرگ دو تن شد.وی اضافه کرد: در این حادثه که 
ساعت ۴:۱۷ صبح رخ داد، آقا 2۵ و ۵۰ ساله در دم فوت کردند.به گفته حسنی، در حادثه 
واژگونی یک دستگاه پژو که ساعت ۱۳:۳۳ مورخ ۱۶ مردادماه در آزادراه قم کاشان رخ داد، 
مردی ۶۰ ساله در دم کشته شد.وی بیان کرد: از تاریخ ۱۶ تا 2۳ مردادماه ۸ هزار و ۸۳۰ 
تماس با مرکز اورژانس ۱۱۵ برقرار و منجر به انجام ۱ هزار و ۵۶۸ ماموریت شد که ۱ هزار 
و ۳۳۸ ماموریت شهری و 2۳۰ ماموریت جاده ای بوده است. وی افزود: در این مدت ۵۵۹ 
حادثه تصادف رخ داده که ۶۵۴ مصدوم و ۴ فوتی برجا گذاشت. به گفته رئیس مرکز اورژانس 
۱۱۵ قم، ۳۶۱ تصادف معادل ۶۴ درصد و ۴۰۹ تن معادل ۶2 درصد از مصدومان مربوط 

به موتورسیکلت سواران بوده است.

 تولد یک نوزاد در آمبولانس 11۵ قم
یک نوزاد در آمبولانس ۱۱۵ قم به دنیا آمد و با کمک عوامل اورژانس مادر و فرزند به مراکز 
درمانی منتقل شدند.  به گزارش دانشگاه علوم پزشکی قم، طی تماسی با مرکز ارتباطات 
اورژانس۱۱۵ از این مرکز درخواست کمک شد. پس از حضور عوامل اورژانس یک مادر باردار 
مشاهده شد که نیاز به کمک داشت و با اقدامات فوریتی توسط کادر اورژانس ۱۱۵ قم نوزاد 
در کمال صحت و سلامت به دنیا آمده و در آغوش مادر آرام گرفت. با وجود انجام زایمان 
در شرایط سخت اما با انجام به موقع عوامل اورژانس ۱۱۵ قم حال عمومی مادر و کودک 

رضایت بخش است.

رئیس پلیس راه استان زنجان خبر داد:

واژگونی مرگبار پراید 
رئیس پلیس راه استان زنجان از واژگونی مرگبار یک دستگاه سواری پراید در بامداد امروز 
خبر داد. سرهنگ شیرمحمدی رئیس پلیس راه استان زنجان گفت: یک دستگاه سواری 
پراید، ساعت ۴بامداد امروز در محور زنجان_میانه از مسیر خود واژگون شد.وی افزود:  پس از 
این واژگونی، سرنشین پراید به دلیل عدم استفاده از کمربند ایمنی از خودرو به بیرون پرتاپ 
شد و در دم جان خود را از دست داد و راننده نیز دچار مصدومیت شد.رئیس پلیس راه استان 
زنجان به علت وقوع این حادثه اشاره و بیان کرد:  کارشناسان پلیس با حضور در صحنه حادثه 

علت این تصادف را تخطی از سرعت مطمئنه از جانب راننده پراید اعلام کردند.

 رئیس پلیس آگاهی استان از کشف ۱22۴ کیسه ۱۰ 
کیلویی برنج هندی قاچاق در قم خبر داد. 

سرهنگ احمد کرمی  ، اظهارداشت: در پی کسب خبری 
از پلیس آگاهی استان مرکزی مبنی بر اینکه یک دستگاه 
خودرو تریلر حامل کالای قاچاق از یکی از استان های جنوبی 
به مقصد تهران در حرکت می باشد موضوع در دستور کار 
مأموران اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهی استان 
قم قرار گرفت. به گفته وی با انجام اقدامات فنی و اطلاعاتی 
مسیر تردد تریلر شناسایی و پس از اخذ مجوز قضایی اکیپی 
از مأموران این پلیس به محل مورد نظر اعزام و پس از 
شناسایی و توقیف خودرو به یگان جهت بازرسی دلالت داده 
شد. سرهنگ کرمی گفت:در بازرسی از تریلر مشخص شد 
خودرو مذکور حامل ۱22۴ کیسه ۱۰ کیلویی برنج هندی 
به وزن ۱22۴۰ کیلوگرم می باشد. رئیس پلیس آگاهی 

استان قم افزود: با توجه به اینکه راننده هیچگونه مدارک 
مثبته گمرگی همراه نداشت پس از تشکیل پرونده تحویل 
تعزیرات حکومتی استان قم شده و نهایتاً با قرار قانونی روانه 

زندان شد. 
 کشف کالای قاچاق در پوشش حمل اثاثیه منزل

رئیس پلیس آگاهی استان  در بخش  دیگری از سخنان 
خود از کشف کالای قاچاق در پوشش حمل اثاثیه منزل در 
استان خبر داد. سرهنگ کرمی در تشریح این خبر اظهار 
داشت: در راستای طرح مقابله با قاچاق کالا و ارز و نیز 
اجرای طرح کنترل خودروهای عبوری از استان، ماموران در 
عوارضی "سلفچگان" به یک دستگاه خودرو خاور چادردار 
هیوندا مشکوک شده و خودروی موصوف را متوقف کردند. 
وی افزود: راننده پس از مواجهه با ماموران اظهار داشته 
حامل اثاثیه منزل از یکی از استان مرکزی به شهرستان کرج 

می باشد . سرهنگ کرمی اضافه کرد: ماموران در ادامه با 
هماهنگی مقام قضایی از بار خودرو بازرسی و مشاهده کردند 
راننده در پشت وسایل منزل اقدام به حمل کالای قاچاق 
کرده است. رئیس پلیس آگاهی استان ادامه داد: خودرو 
جهت بررسی بیشتر به اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز استان 
انتقال و پس از تخلیه بار و شمارش آن مشخص شد که 
راننده اقدام به حمل ۱۱ گونی پوشاک به تعداد 2۰۰۰ ثوب ، 
۵۳ کارتن انواع شیشه شیر به تعداد ۱۰ هزار عدد در پوشش 
حمل اثاثیه منزل از یکی از استان های شمال شرقی به 
مقصد پایتخت کرده است. سرهنگ کرمی با اشاره به ارزش 
تقریبی کالاهای قاچاق بیان داشت: ارزش تقریبی کالاهای 
قاچاق مکشوفه 2۴۰ میلیون ریال می باشد که در این رابطه 
متهم جهت سیر مراحل قانونی به اداره تعزیرات حکومتی قم 

اعزام که برای وی قرار قانونی صادر و روانه زندان شد. 

سرکلانتر یکم پلیس پایتخت با اشاره به دستگیری 2 سارق لوازم خودرو گفت: متهمان 
پس از سرقت از یک خودرو، هنگام فرار بازداشت شدند.

سرهنگ عبدالوهاب حسنوند، سرکلانتر یکم پلیس پایتخت گفت: با توجه به سرقت های 

متعدد لوازم داخلی خودروها در منطقه لشگرک و شکایت های ارجاع شده به کلانتری و 
همچنین با توجه به حساسیت موضوع، جلسه ای در این خصوص در این کلانتری تشکیل 
و طی آن مقرر شد تیم های گشت انتظامی این کلانتری گشتزنی های مستمر خود را در 
این محدوده افزایش دهند.وی افزود:این اقدامات آغاز شده و تیم های گشت انتظامی این 
کلانتری در محدوده هایی که امکان سرقت می رفت به صورت شبانه روزی اقدام به گشتزنی 
کردند تا اینکه شب گذشته ماموران  هنگام گشتزنی در همین محدوده متوجه رفتارهای 
مشکوک 2 مرد در تاریکی شب شده و برای بررسی موضوع بدون جلب توجه به آنها نزدیک 
شدند.سرکلانتر یکم پلیس پایتخت اظهار داشت:پس از دقایقی ماموران دریافتند که یکی از 
این مردان پس از شکستن شیشه سمت شاگرد خودرو در حال سرقت لوازم داخلی آن شده 
که بلافاصله برای دستگیری آنها اقدام کرده و درست زمانی که این سارق سعی داشت اموال 
مسروقه را به خودروی همدستش که  به انتظار نشسته بود، منتقل کند وی را دستگیر کردند.

وی ادامه داد:متهم دیگر که دستگیری همدستش را دید بلافاصله پا به فرار گذاشت اما این 
اقدام با سرعت عمل ماموران ناکام مانده و دقایقی بعد از فرار، خودروی آنها از سوی ماموران 
متوقف و این فرد نیز بازداشت شد.سرهنگ حسنوند تصریح کرد:با توقف خودرو، بازرسی از 
داخل خودروی متهمان، تعدادی ابزار آلات سرقت، پنل ضبط خودرو، باند و لوازم شخصی و 
مدارک شناسایی و همچنین یک عدد ساب خودرو کشف شد.گفتنی است، هر 2 متهم پس 
از انتقال به کلانتری تحت بازجویی قرار گرفتند که طی آن به جرم خود مبنی بر سرقت لوازم 
داخلی خودرو اعتراف کرده و پس از تکمیل پرونده به پایگاه یکم پلیس آگاهی تهران بزرگ 

منتقل شدند تا در خصوص سرقت های احتمالی آنها تحقیقات صورت گیرد.

 سخنگوی سازمان امداد و نجات با اشاره به تصادف ۱۴ خودرو با کامیون در محور تهران 
 ـپاکدشت گفت:  در اثر این حادثه ۳ مسافر جان خود را از دست داده و ۸ نفر مصدوم شدند. 

 ـپاکدشت  سیدمصطفی مرتضوی ، از وقوع تصادف میان ۱۴ خودرو با کامیون در محور تهران 
خبر داد و اعلام کرد: این حادثه ساعت ۸ صبح دیروز حوالی پاکدشت شریف آباد بعد از 
کوشش رادیاتور به وقوع پیوسته است. وی افزود: در اثر این حادثه ۳ مسافر جان خود را از دست 
داده و ۸ نفر مصدوم شدند. سخنگوی سازمان امداد و نجات ادامه داد: واژگونی پژو RD در آزادراه 

 ـقزوین نیز روز جمعه  ۶ مجروح بر جای گذاشت که نیروهای امدادی اقدامات لازم جهت  زنجان 
نجات جان حادثه دیدگان انجام دادند. 

به گفته وی، نیروهای عملیاتی هلال احمر پس از بررسی صحنه حادثه بلافاصله عملیات 
رهاسازی را برای بیرون آوردن یکی از سرنشینان خودروی RD انجام دادند و پس از آن مصدوم 
به بیمارستان انتقال یافت. مرتضوی گفت: ۵ مصدوم دیگر این حادثه توسط نیروهای اورژانس به 

نزدیک ترن مرکز درمانی انتقال یافتند.

 فرمانده انتظامی شهرستان  پارس آباد  از دستگیری متهم 
سابقه دار که اقدام به سرقت طلا و جواهر از منازل شهروندان 
می کرد خبر داد و گفت: ارزش سرقت های کشف شده از این 

سارق ۵۵۰ میلیون ریال است. 
سرهنگ حسین بهمنی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه 
خبری پلیس گفت: به دنبال شکایت یکی از شهروندان پارس 
آباد مبنی بر سرقت طلا و جواهر از منزلش ، بررسی موضوع 

به صورت ویژه در دستور کار مأموران پلیس آگاهی شهرستان 
قرار گرفت. 

وی با بیان اینکه کارآگاهان با انجام تحقیقات گسترده میدانی 
فرد سابقه داری را در این زمینه شناسایی و دستگیری کردند 
افزود: با هماهنگی مقام قضائی این سارق در عملیاتی غافلگیرانه 
در محل سکونتش دستگیر و به پلیس آگاهی انتقال داده 
شد. فرمانده انتظامی شهرستان پارس آباد با اشاره به آغاز کار 

بازجویی از سارق دستگیر شده در پلیس آگاهی اظهار داشت: 
این سارق سابقه دار در مواجهه با دلایل و مستندات پلیس لب 
به سخن گشود و به هشت فقره سرقت طلا و جواهر از منازل 
مسکونی شهروندان به ارزش ۵۵۰ میلیون ریال اعتراف کرد. 
وی تصریح کرد: متهم در بازجویی های انجام شده اقرار کرد 
با همکاری یکی از طلافروشان برای طلاهای مسروقه فاکتور 

خرید جعلی صادر و طلاها را فروخته است. 

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبر داد:

کشف 1224 کیسه 1۰ کیلویی برنج هندی قاچاق 

پایان دزدی های شبانه از خودروهای منطقه لشکرک

دستگیری سارقان سر بزنگاه

۳ مسافر جان باختند 

تصادف 14 خودرو با کامیون در محور تهران ـ پاکدشت

فرمانده انتظامی شهرستان پارس آباد :

سارق سابقه دار طلا و جواهر به دام افتاد 

 یازدهم ذی القعده سالروز میلاد امام رضا)ع( عالم 
آل محمد است؛ هنگامه ای زیبا که آوای دلنشین نقاره 
ها در مشهد طنین انداز می شوند و خورشید درخشان 
خراسان میزبان عاشقانی خواهد شد که به اشتیاق 
دیدار با امام مهربانی و کرامت دعاهای خویش را روانه 

بارگاه ملکوتی ایشان می کنند. 
هشتمین ستاره پرفروغ آسمان امامت امام علی بن 
موسی الرضا)ع( در ۱۱ ذی القعده ۱۴۸ هجری قمری 
در مدینه دیده به جهان گشود و شیعیان را غرق در 
شادی و سرور کرد. این امام همام فرزند امام موسی 

کاظم)ع( و نجمه خاتون از برترین زنان عالم بود. 
»ابوالحسن، ابوالحسن ثانی و ابوعلی« از کنیه های 
ایشان به شمار می رود، مشهورترین لقب این بزرگوار 
و  شود  می  محسوب  محمد«  آل  »عالم  و  »رضا« 
از دیگر لقب های امام رضا)ع( »صابر، فاضل، رضی، 
وفی، صدیق، زکی، سراج اللّه، نورالهدی و ضامن آهو« 
است.امام هشتم شیعیان دوره کودکی خویش را در 
کنار پدر بزرگوارش سپری کرد و از سرچشمه دانش 
و علم ایشان سیراب و با علوم زمانه آشنا شد و پس از 
شهادت هفتمین امام شیعیان رسالت سنگین امامت را 
به مدت 2۰ سال برعهده گرفت تا با هدایت مسلمانان 
در مسیر سعادت در جهت تحقق اهداف این دین مبین 
گام بردارد.دوره امامت ایشان همزمان با دوران خلافت 
هارون الرشید، مامون و امین عباسی بود، عصری که 
ظلم و ستم فراوانی بر خاندان اهل بیت)ع( و شیعیان 
روا می شد. در دوره مامون به علت آن که پایه های 
حکومت خویش را با وجود علویان به ویژه امام رضا)ع( 
در خطر می دید از همان ابتدا تصمیم گرفت تا با کمک 
»فضل بن سهل« وزیر خود، پایه های این خلافت را 
با استفاده از موقعیت امام)ع( محکم سازد. بنابراین در 
ظاهر پیشنهاد خلافت و جانشینی را به امام رضا)ع( داد 
و بنا را بر این گذاشت در صورت مخالفت ایشان موضوع 
ولایتعهدی را مطرح کند تا اینگونه حکومت خویش را 

در میان شیعیان، مشروع جلوه دهد. 
مدینه  از  اجبار  به  را  رضا)ع(  امام  نخست  وی 
امام  و هنگامی که هشتمین  فراخواند  به خراسان 
امام  از  وارد شد، مردم بسیاری  به مرو  شیعیان)ع( 
این  از  استفاده  با  استقبال کردند و مامون  رضا)ع( 
فرصت به سرعت پیشنهاد ولایتعهدی را به امام )ع( 
داد اما آن بزرگوار این موضوع را نپذیرفت. به همین 
برای  را  این خلیفه عباسی تمام تلاش خود  دلیل 
کاهش جایگاه معنوی و خدشه دار کردن چهره وی 
با برگزاری جلسه های مناظره به کار بست اما همواره 
دانش بیکران آن امام همام سبب پیروزی ایشان در 
این مناظره ها می شد.عوامل یاد شده سبب شد تا 
توطئه های مامون عباسی با شکست رو به رو شود 
و سرانجام او که جایگاه سیاسی خویش را در خطر 
می دید دستور داد تا در ۳۰ صفر 2۰۳ هجری قمری 
هشتمین امام شیعیان)ع( را مسموم کنند و به شهادت 
برسانند. اینک بارگاه ملکوتی ایشان در مشهد مقدس، 

زیارتگاه دوستداران اهل بیت )ع( است. 
 دلیل اعطای لقب عالم آل محمد)ص(

 به امام رضا)ع(
حجت الاسلام  حسین جوشقانی پژوهشگر امور 
دینی  درگفتگو با ایرنا درباره دلیل اعطای لقب عالم آل 
محمد)ص( به امام رضا)ع( گفت: نقش هشتمین امام 
شیعیان)ع( در دوره ای که فرقه های مختلف در تلاش 

بودند تا اسلام ناب و راستین را به انحراف بکشانند، 
بسیار موثر بود و از طرفی دیگر ایشان درخصوص 
گسترش علوم یعنی تفسیر و تبیین دانش زمانه از هیچ 
تلاشی فروگذاری نکرد و در واقع امام)ع( سرچشمه 
علم الهی در آن هنگامه بود بنابراین حضور وی در 
زمان خلافت بنی عباس سبب شناخت مسیر درست 
اسلام و مرجعیت علمی اهل بیت)ع( شد و به این 
دلیل، آن بزرگوار به عالم آل محمد)ص( شهرت یافت. 
استاد حوزه علمیه قم در ارتباط با سجایای اخلاقی امام 
رضا)ع(بیان داشت: آن چیزی که در متون دینی وجود 
دارد، مهربانی و محبت امام)ع( به شمار می رود. البته 
تمامی اهل بیت)ع( بسیار مهربان و با محبت بودند اما 
مهربانی ایشان بسیار در میان مسلمانان زبانزد است با 
توجه به اینکه برخی از فضیلت های الهی در وجود 
هرکدام از ائمه معصومین)ع( تجلی می یافت، نسبت 
به ایشان نیز این ویژگی اخلاقی نمود پیدا کرده بود و 
اینک حضور مسلمانان در حرم هشتمین امام شیعیان 
این سجایای اخلاقی را به خوبی عنوان می کند. باید 
دانست امام رضا)ع( از نظر توجه به مسایل معنوی و 
پرداختن به امور عبادی نیز برجسته بود.این پژوهشگر 
اینچنین  را  رضا)ع(  امام  زمانه  شرایط  دینی  امور 
ارزیابی کرد و توضیح داد: شرایط زمانه ایشان بسیار 
دشوار و سخت بود، به صورتی که خاندان بنی عباس 
به دلیل خونخواهی از بنی امیه، حاکمیت و خلافت 
را از آن خود کردند و طمع مقام و ثروت سبب شد 
تا همانند بنی امیه نسبت به ائمه معصومین ظلم و 
ستم بسیاری را روا دارند. هشتمین امام شیعیان)ع( 
در رویارویی با توطئه های مامون خلیفه عباسی برنامه 

ریزی و راهبردهای بسیار دقیقی را به کار برد. هنگامی 
که این خلیفه عباسی، امام)ع( را به منطقه توس آورد، 
به دنبال طراحی نیرنگی بود تا بتواند از نفوذ و جایگاه 
معنوی وی در میان مردم بکاهد و به تمامی ارتباط 
های میان ایشان با شیعیان نظارت داشته باشد. زمانی 
که مامون این امام همام را با خود به کاخ برد، امام 
رضا)ع( از توطئه وی آگاه شد و برای از میان برداشتن 
این موضوع، خویش را از مسایل سیاسی و عزل و نصب 

ها دور ساخت. 
 هدف مامون از انتخاب امام رضا)ع(

 به ولایتعهدی 
 حجت الاسلام جوشقانی هدف مامون از انتخاب امام 
رضا)ع( به ولایتعهدی را چنین توصیف کرد: این خلیفه 
عباسی برای تخریب جایگاه و موقعیت امام)ع( می 
کوشید تا ظلم و ستم های حکومت خود را به هشتمین 
پیشوای شیعیان)ع( نسبت دهد. دومین نقشه وی 
کنترل ارتباط ایشان با مردم بود تا هیچ فردی نتواند 
علیه حکومت وقت اعتراض کند و اینگونه می توانست 
بر تمامی رفتاری های امام امت نظارت داشته باشد.

این استاد حوزه علمیه قم در ادامه درباره دلیل های 
پذیرش ولایتعهدی از طرف امام رضا)ع( تصریح کرد: 
امام رضا)ع( چاره ای جز پذیرش ولایتهدی نداشت 
زیرا این امر از طرف مامون اجباری بود. در واقع اگر 
ایشان نمی پذیرفت، مامون این امام همام را به شهادت 
می رساند. البته هشتمین امام شیعیان با هوشیاری و 
سیاست دینی بسیار عالی توطئه این خلیفه عباسی 
را توانست خنثی کند. هنگامی که وی عهد بست که 
ولایتعهدی را خواهد پذیرفت بیان کرد که در هیچ 

مساله ای دخالت نخواهد داشت، به این دلیل هم نفوذ 
معنوی ایشان حفظ شد و علاوه بر آن مامون نتوانست 

جنایت های خود را به امام)ع( نسبت دهد. 
وی در ادامه افزود: در برخی از روایت ها عنوان شده 
است؛ مامون عباسی همواره تمام تلاش خود را به کار 
می برد تا با برگزاری مناظره های گوناگون از محبوبیت 
ایشان بکاهد و اینگونه به شخصیت علمی امام رضا)ص( 
آسیب وارد کند و بتواند جایگاه خود را حفظ کند اما 
غافل از آن بود که ایشان عالم آل محمد است و در هیچ 
مناظره ای با مشکل روبرو نمی شد و همین جلسه 
ها و مناظره ها سبب افزایش محبوبیت هشتمین 
پیشوا)ع( در میان مردم شد بنابراین این خلیفه عباسی 
موقعیت خود را در خطر دید و به قتل امام)ع( اقدام 
کرد.این پژوهشگر امور دینی درباره شیوه مناظره امام 
رضا)ع( یادآور شد: ایشان در گفت و گوهای گوناگون 
با فرقه ها و مکتب های مختلف، همواره به مخالفان و 
رقیبان خود آزادی اندیشه و بیان می داد و هرگز حالت 
تهاجمی به خود نمی گرفت. شیوه مناظره تمامی اهل 
بیت)ع( اینگونه بوده است و از جدال های بسیار پرهیز 
می کردند. موضع ایشان در این مناظره ها با بردباری، 
علم و دانش فراوان به گونه ای بود که تاثیر مثبتی را 
بر همگان می گذاشت و فضای مناظره را کوتاه و قانع 
کننده می ساخت. امام)ع( جایگاه علمی ویژه ای داشت. 
او از دانشی سرشار بهره مند بود و این برجستگی علمی 
در رویارویی با دانشمندان ادیان و مذهب های دیگر، 
بهتر آشکار می شد. در عصر امام رضا)ع( در زمانی که 
تمامی دانشمندان در پاسخ دیگران فرو می ماندند، از 
ایشان کمک می خواستند تا بر حقانیت مطلب های 

خویش گواهی دهند.استاد حوزه علمیه قم درباره نقش 
امام رضا)ع( در برابر موج فکری و دینی که در جامعه 
عباسی وجود داشت، عنوان کرد: پرورش شاگردان و 
توسعه مکتب اسلامی از جمله وظایفی بود که وی 
در این هنگامه برعهده داشت. ایشان مکتب و نهضت 
علمی و فرهنگی اهل بیت)ع( را تداوم بخشید. عصر 
این چهار امام بزرگوار یعنی امام باقر)ع(، امام صادق)ع(، 
امام کاظم)ع( و امام رضا)ع( هنگامه ای برای تفسیر و 
تبیین مبانی و معارف دین به ویژه ولایت به شمار می 
رود که هشتمین امام شیعیان)ع( با کرسی تدریس 
گسترده خویش و پرورش شاگردانی بنام این امر را 
ادامه داد. البته شهید مطهری بر این باور بود که مامون 
عباسی به خوبی مبانی شیعه را می دانسته، اما به دلیل 
علاقه به جاه و مقام همچون پدرش هارون الرشید ظلم 
و ستم فراوانی را نسبت به امام رضا)ع( روا داشته است .

تاثیرهای شگرف حضور امام رضا)ع( 
 بر مردم  ایران

و  ایران  در  رضا)ع(  امام  با حضور  ارتباط  در  وی 
تاثیرهای شگرف ایشان بر مردم این سرزمین گفت: 
هشتمین امام شیعیان)ع( در سفر به خراسان کوشید 
تا مردم را با اسلام، قرآن، تشیع، اخلاق اسلامی، آرمان 
های دینی و احکام مذهبی آشنا سازد و اینک آرامگاه 
امام رضا)ع(، حضرت معصومه)ع( و شاهچراغ مایه 
افتخار ایرانیان است و نتیجه این امر گسترش مکتب 
تشیع، مبانی اسلام ناب و پرورش انسان های بزرگی 
چون امام خمینی)ره( در این دیار کهن محسوب می 

شود. 
حجت الاسلام جوشقانی درباره نقش فضل بن سهل 
در شهادت امام رضا)ع( چنین بیان داشت: این وزیر 
مامون عباسی در شهادت هشتمین امام شیعیان)ع( 
دارای نقش کلیدی بود. همواره در طول تاریخ افرادی 
در کنار حاکمان بودند که در شهادت این امامان بسیار 
موثر بودند و سبب ایجاد کینه در حاکمان وقت نسبت 
به ائمه معصومین می شدند. آنان با خبرهای دروغین 
نظر خلفا را نسبت به اهل بیت)ع( تغییر می دادند و 
شرایط ظلم و ستم را ایجاد می کردند و درباره شهادت 
امام رضا)ع( نیز این وزیر دستگاه وقت بسیار تلاش 
کرد تا مامون را علیه این امام همام برانگیزد.استاد حوزه 
علمیه قم در پایان با اشاره به نامگذاری دهه کرامت 
گفت: از نخستین روز ذی القعده تا یازدهمین روز آن 
که فاصله ولادت حضرت معصومه)س( و امام رضا)ع( 
محسوب می شود و افراد بسیاری برای زیارت این دو 
بزرگوار در حرم آنان حضور می یابند و به این دلیل 
این هنگامه را دهه کرامت نامیدند تا همگان ارزش 
وجودی آن خوبان را به خوبی دریابند. امام رضا)ع( در 
حدیثی می فرماید: »کار شایسته و کوشش در عبادت 
را، تنها به اعتماد و پشت گرمی محبّت آل محمد صلی 
الله علیه و آله و سلم رها نکنید.« این حدیث به این 
معنا است که نباید به نمازتان بی توجه شوید و تنها 
به توسل توجه داشته باشید و از آن طرف محبت اهل 
بیت)ع( را هم رها نکنید در واقع هر دو امر لازم است. 
ارکان ولایت سه رکن محبت، معرفت و اطاعت از اهل 
بیت)ع( است. مسلمانان هم باید اهل بیت)ع( را دوست 
داشته باشند و نیز بایستی شناخت لازم را نسبت به این 
بزرگواران پیدا کنند و به موجب این دوستی و شناخت 
ائمه معصومین)ع( سیره آنان را در زندگی خویش پیاده 

کنند و در تمامی امور به کار برند. 

به مناسبت سالروز ولادت عالم آل محمد  امام رضا )ع(؛ 

امام مهربانی و کرامت






